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ПРЕЗИДЕНТ НАЗАРДАҒЫ НЫСАН

СЕССИЯ

СҮБЕЛІ СӨЗ

Гүлбану МАҚАЖАН,
«Сыр бойы»Sb

• Ынтымақ –   
бұзылмайтын қорған,
Қосылып еккен ағаш –  
 орман.

• Су – ырыстың көзі,
Еңбек – кірістің көзі.

• Кеңеспен шешкен  
шешімнің кемісі болмас

ӨҢІР ӨНІМІӘЛЕУМЕТ және ӘЛЕУЕТ

– Қасым-Жомарт Кемелұлы, 
уақыт бөліп, қазақстандық БАҚ 
өкілі ретінде маған сұхбат беру-
ге келіскеніңіз үшін Сізге көп рах-
мет. Өйткені мен Ақордаға сирек 
келетін, арнайы пулдың құрамына 
кірмейтін журналистпін. Соған 
қарамастан, осындай мүмкіндікке 
ие болып отырмын. Бұл үшін 
алғысым шексіз...

– Шын мәнінде, кейінгі кезде 
сұхбат алу жөнінде маған отандық 
және шетелдік телекомпаниялар-
дан көп өтініштер түсіп жатыр. 
Олардың бәрінен бас тарттым. Тек 
«Хабар» телеарнасына, соның ішінде 
президенттік пулға кірмесеңіз де, 
Сізге ғана мүмкіндік беріп отырмын. 
Кәсіби мамансыз. Бүгін өте тұщымды 
әңгіме болады деп сенемін.

– Бүгін, шын мәнінде, тари-
хи сәт. Себебі бәрімізді әлі де 
алаңдатып отырған «Қасіретті 
қаңтар» оқиғасынан кейін алғаш рет 
отандық БАҚ өкіліне сұхбат бергелі 
отырсыз. «Енді не болады» деген 
қобалжу да бар. Мен сол оқиғалар 
кезінде өзімнің сүйікті қалам – Ал-
матыда, демалыста едім. Яғни 
болған оқиғаның бәрін өз  көзіммен 
көрдім десем де болады. Расында, 
терезенің арғы жағында жарылған 
граната ма, әлде «Калашниковтың» 
кезекті оқ жау дыруы ма айыра 
алмадық. Бәріміз бұл сұмдықтың 
тезірек аяқталуын тіледік. Сол 
оқиғалардан кейін біраз уақыт өтсе 
де, көпшіліктің көкейінде көп сұрақ 
қалды. Әркім әртүрлі айтып, сан-
саққа жүгіртеді. Бұл, шын мәнінде, 
бұ за қылыққа ұласып, бақылаусыз 
кет  кен бейбіт шеру ме, әлде алдын 
ала жоспарланған мемлекеттік 
төң  ке ріс пе? Шын мәнінде не бол-
ды?

– Бұл – алдын ала жоспарланған 
қас  тандық әрекет. Наразылықтар 
бейбіт ми тингілерден басталып, соңы 
бұ за  қылыққа, тонаушылыққа ұласты. 
Осы оқиғалар – кәсіби адамдардың 
ой лас тырған және солардың жүзеге 
асыр  ған жымысқы операциясы. Әуе лі 
жұртшылық бейбіт митингке шық ты. 
Демонстранттарға қарсы күш қол
данылған жоқ, қолданылуы да мүм
кін емес еді. Келесі лекпен олардың 
орнына жай ғана бұзақылық істеп, по-
лиция қызметкерлеріне сес көрсетіп, 
тас лақтырып жүрген жастар келді. 
Артынша үшінші толқын жалғасты. 
Бұлар арнаулы дайындықтан өткен 
кәдімгі кәсіби лаңкестер басқарған 
тонаушылар, кісі өлтірушілер, 
зорлық жасаушылар еді. Содырлар 
күштік органдар ғимараттарының 

орналасқан жерін өте жақсы білген 
және сол нысандарға шаб уыл жа-
салды. Лаңкестерді материалдық 
құндылықтар қызықтырған жоқ,  
оларға қылмыстық істер, құқық қорғау 
қызметкерлерінің жеке құжаттары ке-
рек болған. Яғни бұның өте мұқият 
ойластырылған, шетелдік содырлар 
жал данған террористік операция екені 
анық. Өзіңіз білесіз, олар Алматының 
әуежайына шабуыл жасады. Қазір тер-
геу амалдары барысында әуежайды 
Орталық Азиядағы қалалардың 
бірінен ұшып келген адамдарды 
күтіп алу үшін әдейі басып алғаны 
анықталып жатыр. Сырттан келгендер 
– арнайы дайындалған содырлар мен 
олардың командирлері.

Лаңкестер гастарбайтерлер ретін
де ұшып келіп, шекаралық өткізу 
бекеттерінен кедергісіз өткен. Сөйтіп, 
қалаға кіріп жоспарлы операцияларды 
басқарған. Кейін құқық қорғау орган-
дары күш алып, қайта соққы берген-
де, тез арада сол Алматы әуежайы 
арқылы ұшып кеткен. Сондықтан 
тағы да қайталап айтамын, бұл – жо-
спарлы түрде жүргізілген операция. 
Олардың мақсаты – мемлекеттік ин-
ституттарды жою, конституциялық 
құрылымға нұқсан келтіру, түптеп 
келгенде билікті басып алу. Деген-
мен әлі де тергеу жүргізілуде. Бәрі де 
анықталады.

Енді «Бұған олар қалай қол 
жеткізді?» деген сұрақ қойғыңыз келіп 

отырған шығар. Қазір біз ауқымды тер-
гептексеру жұмыстарын жүргізіп жа-
тырмыз. Өкінішке қарай, дәл осындай 
жағдайда құқық қорғау органдарының 
нақты әрекет ету алгоритмі болмай 
шыққаны анықталды.   

Мен Мемлекет басшысы ретінде 
командалықштабтық, әскери бірнеше 
оқужаттығу жиынына қатыстым. 
Бұл жаттығулар шынайы жағдайлар, 
соның ішінде Алматыда болған оқиға
лар кезінде ешқандай пайдаға аспады.

Біздің ұстанымымыз – демон с
трант тарға қарсы қару қолданбау. По-
лиция қызметкерлерінде атыс қаруы 
болған жоқ. Оларда тек дыбысты гра-
ната, көзден жас ағызатын газ және су-
мен атқылайтын техника ғана болды. 
Бірақ бұл машиналарды қолдана ал-
мады. Себебі бұзақылар тартып алған. 
Ал содырлар бейбіт демонстранттарға 
қарсы қару қолданбау жөнінде по-
лиция қызметкерлеріне бұйрық 
берілгенін білген. Қолдарында тек 
күрек пен сойыл ғана бар жас десант-
тар өте қатты зардап шекті. Бұзақылар 
оларды шешіндіріп, Президент ре-
зиденциясына шабуыл кезінде тірі 
қалқан ретінде пайдаланған. Олар 
әйелдерді де аямаған, тіпті ешқандай 
аяушылық сезім болмаған.

Тергеу барысында лаңкестердің 
қарулы қақтығыс кезінде есірткі тұ
тын  ғаны анықталып жатыр. Қақ
ты  ғыс тардың соңына қарай күштік 
құрылымдар қару қолданып, содыр

лардың аяқтарынан атқан. Сол кезде 
олар жараланып құласа да, ауырсыну-
ды білмеген, тіпті сезбеген. Міне, бұл 
да олардың өте мұқият дайындалып 
келгенін көрсетеді.

Бұзақылардың көпшілігі Алматы
дағы бес жұлдызды қонақ үйде жат
қаны анықталды. Олардың ақшасын 
кім төледі? «Қазақстан» қонақ үйінің 
бірінші қабатында командалық штаб-
тары орналасыпты. Қазір тергеу 
жүргізілуде. Бірнеше адам сұрақтарға 
жауап беріп жатыр. Бұрын, тіпті ойға 
келмеген деректер ашылуда.

– Осы мемлекеттік төңкеріс 
жасау әрекетінің артында кім тұр 
деп ойлайсыз?

– Оны тергеу анықтайды. Алдын 
ала ештеңе айтқым келмейді және 
оным дұрыс болмайды. Әлі атқаратын 
жұмыс көп. Бір айта кетерлігі, содыр-
лар мен олардың командирлерінің 
көпшілігі Алматыдан кетіп үлгерген. 
Бірі ауылаймаққа, енді бірі шекара-
дан өтіп көрші елдерге қашты. Тағы 
біреулері бет әлпетін өзгертіп бұғып 
қалды. Сақалмұртын қырып, сыртқы 
келбетін өзгертіп ел ішінде жүргендері 
де бар. Оларды тұтқындаса, «біз 
жай өтіп бара жатқан едік» деп бай-
балам салып жатыр. Олай болмай-
ды. Алматыдағы тәртіпсіздіктердің 
ауқымын өзіңіз көрдіңіз. Ал жеме
жемге келгенде бәрі де жай жүргінші 
боп шыға келеді. Әрине, азаматтар-
ды заңсыз ұстау, оларға күш қолдану 
деректерінің бәрі тексеріледі. Бұл 
мәселелерге мұқият қарау керек.

– Әрине, мұның бәрін тексер-
ген жөн. Бірақ қазір құқық қорғау 
орган  дарының іс-әрекеттеріне 
қа тыс ты көп сын айтылып жа-
тыр. Сіз оған назар аударып, Бас 
прокуратураға тапсырма бердіңіз. 
Дегенмен, әлеуметтік желілерде 
бейбіт тұрғындарды ұрып-соғып, 
азаптайды деген жазбалар «желдей 
есіп» тұр.

– Ондай арызшағымдарда асыра 
сілтеп жібергендер де бар. Әрине, Ал
матыда болған оқиғаға байланысты 
алаңдаушылықтарды түсінуге бола-
ды.  Сондықтан Бас прокуратураға 
әрбір жағдай бойынша мұқият тек-
серу жұмыстарын жүргізуді тап-
сырдым. Бұдан бөлек, белгілі құқық 
қорғаушы, адвокат Айман Омаро-
ва бастаған Қоғамдық комиссия 
құрылыпты. Оны бұқаралық ақпарат 
құралдарынан оқып білдім. Мен бұл 
шешімді қолдаймын. Шын мәнінде, 
қайғылы оқиғалар кезін де болған 
жағдайларды жанжақты тексеру үшін 
қоғам белсенділерін тартуымыз керек.

Қ.ТОҚАЕВ: 
АЗАМАТТАРЫМЫЗДЫҢ 
ҚҰҚЫҒЫ БҰЗЫЛМАЙДЫ
    

Қазақстан Республикасының Президенті Қасым-Жомарт Тоқаевтың 
«Хабар» телеарнасына берген сұхбаты

Иә, өткен жылы «көгілдір 
отынға» қосылған Жосалы кентінен 
бөлек, Төретам, Ақай және ауданға 
қарасты елді мекендерде кәсіпкерлік 
саласы да дамып келеді. Жал-
пы былтыр Қармақшыда 13 млрд 
теңгеден астам өнім осы кәсіпкерлік 
арқылы өндірілген.

Кәсібін дөңгелентіп, елге нағыз 
қажеттіні ұсынып отырғандардың 
бірі – Фатима Шенеусізова. 
Кәсіпкер Ақай ауылында тұрады. 
2014 жылдан бері өз бастамасымен 
цех ашқан. Құрылысқа қажетті га-
зоблок шығаруды қолға алып, ауыл 
сыртынан өндірістік ғимарат та 
салыпты. Қажетті инфрақұрылым 
тартылып, өнім өндіруге керекті 
жабдықтарын өзі түгелдеген.

Қазір цехта күніне 20 текше 
метр  өнім дайындалады. Тапсы-

рыс бойынша үш түрлі формадағы 
газоблок шығарып отыр. Бағасы да 
қолжетімді. Маусымдық кезеңде 10 
адамға дейін жұмыс істейді. 

Цехты толықтай жұмысқа 
қосу үшін кәсіпкер «Микробиз-
нес Қызылорда» өңірлік бағдар
ламасымен 7 млн теңге несие алып-
ты. Өзінің айтуынша, бұл қаржыға 
цехқа қосымша құралдар алынып, 
ғимаратқа қыста да жұмыс жүру 
үшін қосымша жөндеу жүргізілген. 
Аталған жұмыстарға облыс пен 
аудандағы кәсіпкерлік саласының 
мамандары да қолдау көрсеткен.

Айта кету керек, Қармақшы ау-
данында былтырдың өзінде өндіріс 
саласын дамыту мақсатымен 57 
шағын цех іске қосылыпты.

Қармақшы ауданы

Өңірлік бағдарлама 
өндірісті ілгерілетті

Төлемдер тіршіліктің 
өлшемі бола ала ма?

Sb
Ержан ҚОЖАСОВ,
«Сыр бойы» 

Қармақшы әу бастан ауыл шаруашылығына бейім аудан. 
Былтырғы су тапшылығына қатысты 500 гектар егісті 
қысқартқаны бар. Бірақ соған қарамастан, 88 мың тонна 
күрішті қамбасына құйған аудан өткен жылы облыста «Ауыл 
шаруашылығы саласы бойынша үздік аудан» атанды.

Елімізде «20222024 жылдарға арналған 
респуб ликалық бюджет туралы» ҚР Заңына 
сәйкес қаңтар айынан бастап әлеуметтік 
көрсеткіштер белгіленіп, төлемдер мөлшері 
қайта қаралған.  Айлық есептік көрсеткіштің 
мөлшері 3063 теңге болса, ең төменгі 
күнкөріс деңгейі 36018, зейнетақы 46302, 

ең төменгі жалақы  60000 теңге болды. Бұл 
туралы Еңбек, әлеуметтік қорғау  және көші
қон комитетінің облыс бойынша де пар
таменті басшысының әлеуметтік мәсе лелер 
жөніндегі орынбасары Айгүл Маханова бы-
лайша тарқатты:

Президент «Халық 
бірлігі және жүйелі 
реформалар – ел 
өркендеуінің берік негізі» 
атты Жолдауында 
«Қазақстан – әлеуметтік 
мемлекет. Сондықтан 
қиын жағдайға тап болған 
азаматтарға жан-жақты 
көмек көрсету – 
басты міндеттердің 
бірі» екенін баса айтты. 
Халықты қолдауға 
арналған әлеуметтік 
заңдарға биыл бірқатар 
өзгеріс енді. Ең төменгі 
күнкөріс деңгейі мен 
айлық есептік көрсеткіш 
көбейді. Жәрдемақылар 
артты ма? Өссе, қанша 
процент? Облыста 23 388 
тұрғынның мүгедектігі 
бар, оның 5 342-сі − 
балалар. Оларға қандай 
қолдау болмақ? Таразылап 
көрейік.

Судың жайы: 
қамсыз 
қалмау 
керек

Облыс әкімі Гүлшара 
Әбдіқалықова ҚР Экология, 
геология және табиғи ресурстар 
министрлігі Су ресурстары 
комитетінің төрағасы Нұрлан 
Алдамжаровпен кездесті. Басқосуда 
өңірде су тапшылығы жағдайын 
болдырмау үшін бірлескен Жол 
картасын қабылдауға қажетті 
ұсыныстар ескеріліп, ортақ 
мәселелер талқыланды.

Елорданы 
өркендету 
мәселесі 
талқыланды

Мемлекет басшысы Қасым-
Жомарт Тоқаев Премьер-
Министрдің бірінші орынбасары 
Роман Скляр мен Нұр-Сұлтан 
қаласының әкімі Алтай Көлгіновті 
қабылдады.

ҚасымЖомарт Тоқаевқа елорданың 
әлеуметтікэкономикалық және инфра
құрылымдық дамуы жөнінде мәлімет 
берілді. Президентке әлеуметтік нысан
дардың құрылысы, газбен қамту ісі, 
үлескерлік құрылыс нысандарының 
аяқталуы және инвестиция тарту мәсе
лелері туралы баяндалды.

Мемлекет басшысы әлеуметтік нысан-
дар құрылысының көлемін ұлғайту, тозығы 
жеткен ескі тұрғын үйлерді сүру және 
жаңа тұрғын үй алаптарын дамыту қажет 
екеніне назар аударды. Жұмыс орындарын 
ашу және жастарды қолдау мәселесі басым 
міндеттердің бірі ретінде атап өтілді.

Биыл 10 мың әлеуметтік пәтер салы-
нады. Соңғы үш жылда бұл көрсеткіш 
3 еседен астам артқан. Биыл тағы да 40 
көппәтерлі тұрғын үй кешенінің құрылысы 
аяқталады және кемінде 16 мектеп салына-
ды.  

Сонымен қатар кездесу барысын-
да ҚасымЖомарт Тоқаевқа қала дағы 
эпидемиологиялық ахуалды тұрақтан
дыруға және вакциналауға бағытталған 
шаралар туралы баяндалды.

Президент елорданы одан әрі дамыту 
жөнінде бірқатар тапсырма берді.

Әлем 
чемпионын 
қабылдады

Қасым-Жомарт Тоқаев шах-
маттан Әлем чемпионы Бибісара 
Асаубаеваны қабылдады.

Президент Варшавада өткен Әлем чем-
пионатында шахматтың «блиц» түрінен 
алтын және «рапид» бойынша күміс ме-
даль иеленген жас шахматшыны жарқын 
жеңісімен құттықтады.

Бибісара Асаубаева ҚасымЖомарт 
Тоқаевқа қолдау көрсеткені үшін алғыс ай-
тып, спорттағы мансабына қатысты алдағы 
жоспарымен бөлісті.

Мемлекет басшысы Бибісара 
Асаубаеваның әлемдік шахмат аренасын-
да Қазақстанның намысын келешекте де 
лайықты қорғай беретініне сенімді екенін 
атап өтіп, жеңістен жеңіске жете беруіне 
тілектестік білдірді.

Комиссия 
төрағасы
сайланды

Кеше облыстық мәслихаттың 
кезектен тыс ХІ сессиясы өтті. 
Карантиндік шектеулерге 
байланысты бейнеконференция 
түрінде өткен сессияға  
аудандардан сайланған депутаттар 
онлайн режимде қатысты. 

Күн тәртібінде «Қызылорда облыс
тық мәслихатының тұрақты комис
сияларының құрамын және төрағаларын 
сайлау туралы» облыстық мәслихаттың 
2021 жылғы 15 қаңтардағы № 5 шешіміне 
өзгеріс енгізу туралы мәселе ұсынылып, 
талқыланды.

Сессияны ашқан облыстық мәслихат 
хатшысы Наурызбай Байқадамов былтыр 
30 наурызда еліміздің кейбір заңнамалық 
актілеріне, аудандық, қалалық және 
ауылдық билік деңгейлерінің дербестігі 
мен жауапкершілігін кеңейту мәселелері 
бойынша «Қазақстан Республикасында
ғы жергілікті мемлекеттік басқару және 
өзінөзі басқару туралы» заңына өзге
рістер енгізілгенін  айтып өтті. Сондай
ақ өткен жылы кезекті ІХ сессияда 
облыс тық мәслихат аппаратының құры
лымы мен штаттық кестесіне тұрақты 
комис  сиялардың тұрақты негізде жұмыс 
істейтін төрағалық лауазымы енгі зілге
нін еске салып өтті. Соған сәй кес, облыс
тық мәслихаттың экономика, қаржы және  
жергілікті басқару мәселелері жөніндегі 
тұрақты комис сиясының төрағасы ла-
уазымына депутат Жақыпбаев Талғат 
Өмірзақұлының кандидатурасы ұсыны
лып отырғанын жеткізді. Ол бұған дейін 
аталған комиссияның төрағасы қызметін 
қоғамдық негізде атқарып келген бола-
тын. 

Сессияға қатысушы депутаттар 
Т.Жақыпбаевтың осы саланың тәжірибелі 
маманы екенін атап өтіп, оның кандида-
турасын бірауыздан қолдап, дауыс берді.  

«СБ» ақпарат
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Адам құқығы жөніндегі омбудсмен 
Эльвира Әзімова мен белгілі құқық 
қорғаушы Жеміс Тұрмағамбетованың 
уақытша ұстау изоляторларына ба-
рып, ұсталғандармен кездесіп, олардың 
жағдайларын көріп, арыз-шағымдарын 
тыңдап жүргенін білемін. Бұл өте пай-
далы жұмыс деп санаймын. Мен Мем-
лекет басшысы ретінде азаматтардың 
құқықтарының бұзылмауына мүдде-
лімін. Әрбір жағдай жіті тексерілуге 
тиіс екенін тағы да қайталап айтамын.

– Осы іске жұртшылықтың 
араласқаны жақсы болған екен. 
Құқық қорғау органдарына қандай да 
бір еркіндік берілді. Қалай ойлайсыз, 
олар асыра сілтеп жібермей ме?

– Біз бұл мәселеде «Сцилла мен 
Харибданың» арасынан өткендей 
болуы мыз керек. Ең алдымен, бейбіт 
азаматтар мен Алматы тұрғындарына 
қарсы бұзақылық әрекеттерге қатысқан 
адамдарды табуымыз қажет. Екіншіден, 
азаматтардың құқықтары бұзылмауға 
тиіс. Бұл әрекеттерге мыңдаған бұзақы 
қатысты деп жаңа айттым. Енді аяқ 
астынан, бәрі «кездейсоқ жүргінші» 
болып шыға келді. Мен полицияның 
заңсыз әрекеттерін ақтап отырғаным 
жоқ. Егер ондай жағдайлар болса, біз 
міндетті түрде жолын кесеміз. Ішкі 
істер министрі тиісті ескертпесін 
алды. Сондықтан мүмкіндікті пай-
далана отырып, азаматтарға, Алма-
ты тұрғындарына құқықтарының 
бұзылмайтынын мәлімдеймін.

– Жиырма мың террорист болды 
деген дерекке қатысты сұрақ көп. 
Олар қайдан келген?

– Біріншіден, Алматыдағы бұза-
қы лық әрекеттер бір сағат қана бол-
ған жоқ. Полиция департаментінің 
ғимараты үшін жүргізілген соғыс екі 
түнге созылды. Полицейлер содыр-
лардың барлық шабуылына тойтарыс 
берді.

Екіншіден, лаңкестер полиция 
мен әскери қызметшілерді сан басым-
дығымен алды. Бұл содырлардың өте 
көп болғанын білдіреді.

Үшіншіден, бандиттер Алматыға 
полиция блок-бекеттері қойылған 
жақтан, яғни үш бағыттан келіп, тал-
қандап кетті. Полицейлер орын ауыс-
тырып, қайтадан алаңға жиналған. 
Тағы да қарусыз еді. Мәселенің мәнісі 
– осында. Енді келіп, бұзақылар аз 
болды дейді. Шын мәнінде, бұзақылар 
лек-легімен жүрді. Оларды басқарып 
жүрген біреулер болды. Бір легі барды 
да, тонады. Одан соң екіншісі келді.

– Сіз ескертусіз оқ атуға бұйрық 
бердіңіз. Бұл шешім АҚШ пен 
Еуропадағы демократиялық қоғам
дастықтың алаңдаушылығын туғыз
ды. Мұндай қатаң шешім қабылдауға 
не түрткі болды?

– Жоғарыда аталған жағдай бой-
ынша құқық қорғау органдары басшы-
ларының нақты алгоритмі, іс-қимыл 
жоспары болмағанын айттым. Істің 
мән-жайын бағамдай алмадық. Оны 
ашық мойындауға тиіспін. Құқық 
қор ғау органдарының басшыла-
ры өздеріне жауапкершілік алуға 
жүрексінді. Жігерсіздік танытты. Мен 
оларға: «Егер маршал Рокоссовский 
мен маршал Жуков Сталиннен әрбір 
іс-қимылдары туралы күнде келіп, 
рұқсат сұрай берсе, соғыста жеңер 
ме еді?» – дедім. Бұл – нағыз соғыс. 
Жауапкершілікті мойынға алу керек 
еді. Осыған орай ашық мәлімдеме 
жасағанға дейін қарулы содырларға 
қарсы оқ атуға тиіспіз деп айтқан бола-
тынмын. Мен жауапкершілікті өз мой-
ныма алдым. Ал өз мәлімдемемде мұны 
қайталадым. Өйткені жауапты адамдар 
жүрексінді. Дәл осындай жағдайда 
Мемлекет басшысы жауапкершілікті 
өзіне алуға тиіс деп ойлаймын. Мен 
кәсіби дипломатпын. Мұның сал-
дары қандай болатынын білдім. 
Бірақ мен үшін мемлекеттің мүддесі, 
азаматтарымыздың қауіпсіздігі бәрінен 
де маңызды еді. Мен ол кезде Батыстың 
не дейтіні туралы емес, елімізде тәртіп 
орнатуды ғана ойладым.

– Жағдайдың шиеленіскені сон
шалық, Сіз Ұжымдық қауіпсіздік ту
ралы шарт ұйымының бітімгерлік 
күштерін шақырдыңыз. ҰҚШҰның 
бітімгерлік операциясы сәтті жүзеге 
асырылғаннан кейін «Владимир Пу
тинге «қарыздар» болып қалды, енді 
бірқатар мәселе бойынша оның та
лаптарына келісуге мәжбүр болады» 
деген пікірдің бар екені жасырын 
емес. Мұндай пікірлер Ресейде де, Ба
тыста да айтылып жатыр...

– Біріншіден, Ұжымдық қауіпсіздік 
туралы шарт ұйымы – біздің ортақ 
ұйы мымыз. Қазақстан – осы ұйымға 
мүше. 1992 жылы оны құруға атсалыс-
тық. Тұңғыш Президентіміз Нұрсұлтан 
Назар баев тиісті бастама көтерді. Сон-
дық тан мен бөтен адамдардан емес, 
ҰҚШҰ-ны көмекке шақырдым. Де-
мек мен өзіме, яғни одақтастарымызға 
жүгіндім.

Екіншіден, ҰҚШҰ бітімгерлік күш-
терін тарту ісі осы ұйымның келісілген 
құжатына сәйкес орындалды. Сондық-
тан бұл заңды деп санаймын.

Үшіншіден, Қазақстанға кел-
ген ҰҚШҰ бітімгерлік контингенті 

бірде-бір оқ атқан жоқ. Бітімгерлік 
күштер стратегиялық нысандарды ғана 
күзетеді, қалған мәселені өзіміз ше-
шеміз. Бізге тыл керек деп ең басында 
келісілген болатын.

Төртіншіден, Қазақстанға бітім гер-
лік күштердің келгені туралы ақпарат 
психологиялық тұрғыдан маңызды рөл 
атқарғанын, бұзақылардың зәре-құтын 
қашырғанын түсінген жөн. Мұның 
үлкен күш екені түсінікті. Айтпақшы, 
бұл – біріккен бітімгерлік контингент. 
Оның құрамында Ресейден бөлек, Бе-
ларусь, Армения, Тәжікстан және Қыр-
ғызстан елдерінің әскери бөлімдері де 
болды.

Ал енді «қарыздар» және тағы 
да басқа қауесеттерге келер болсақ, 
бұған қатысты Владимир Путинмен 
ешқандай әңгіме болмағанын ашық ай-
тамын. Кремль тарапынан да алдын ала 
ешқандай шарт айтылған жоқ.

Түптеп келгенде, Қазақстан үшін 
Ресей одақтас мемлекет. 2013 жылы 
Екатеринбургте тиісті шартқа қол 
қойылды. Айтпақшы, мен ол кезде 
Женевада едім. Сондықтан бұл шарт-
ты әзірлеуге қатысқаным жоқ. Онда 
Қазақстан мен Ресейдің одақтастық 
қатынастары туралы айтылған. Біздің 
елдеріміз арасындағы байланыстар 
Алма тыдағы оқиғаларға дейін де әр-
дайым тығыз, сындарлы, әрі шын 
мәнінде серіктестік сипатта болды 
және жалғаса береді.

Мен ақпан айының ортасына қарай 
Ресей Президентінің шақыруымен 
Мәскеуге сапармен барамын. Сонда 
ел деріміз арасындағы ұзақмерзімді 
ынтымақтастыққа қатысты аса 
маңызды келісімге қол қоямыз.

– ҚасымЖомарт Кемелұлы, 
интер неттің қауіпсіздік мақса тын
да сөндірілгені түсінікті. Осы кез
де жұрт ақпарат ала алмай қал ды. 
Түрлі ақпарат тарады.  Енді шын 
мәнінде не болғанын ежіктеп тү
сіндіруге мәжбүр болып отырмыз...

– Рас, біз ақпараттық тұрғыдан 
жеңілгенімізді мойындауымыз ке-
рек. Ешкім менің бұйрығымды да, іс-
әрекетімді де толық түсіндіре алмады. 
Кейіннен мен өзім тікелей араласып, 
ана жерге барып ананы айт, мына 
жерге барып мынаны айт деп тапсыр-
малар беруге мәжбүр болдым. Яғни 
ақпараттық тұрғыдан жеңіліп қалдық, 
Сізбен келісемін. Алайда бізде оған 
уақыт болған жоқ. Өтіп кеткеннен 
кейін бәріміз ақылдымыз. Ол кезде 
біз туралы кімнің не айтатынын ой-
лайтын шама да болған жоқ. Мұндай 
жағдайда интернетті Қазақстанда 
ғана емес, басқа да бірқатар елде 
өшіреді. Себебі оны теріс пиғылды 
адам дар өз мақсаттарына пайдаланып 
кетеді. Бандиттік құрылымдардың 
коман дирлері арасында ақпараттық 
тұрғыдан арнайы дайындықтан өткен 
адамдардың болғанын атап өту керек. 
Демек, жалған ақпараттар легі, былай-
ша айтқанша, фейктер үздіксіз ағылып 
жатты. Бұның Қазақстанға қарсы жан-
жақты дайындалғандардың пайдасы-
на жұмыс істегенін тағы да қайталап 
айтқым келеді.

– Тұңғыш Президентке қатысты 
тақырыпқа нүкте қойсақ қайтеді. Сіз 
бен Тұңғыш Президент Нұрсұлтан 
Назарбаевтың арасында қандай да 
бір келісім немесе уағдаластық болды 
ма? Өйткені ол телеарналар арқылы 
үндеу жасағанға дейін Сіздердің ара
ларыңызда оның жеке басының және 
отбасы мүшелерінің артық шы
лықтарын сақтауға қатысты мәселе 
саудаға салынды деген қауесет бар...

– Саудаға салу деген мәселе еш-
қашан болған емес. Жеке басының 
ар тық  шылықтары жайлы да әңгіме 
қозғалған жоқ. Тек Қауіпсіздік Кеңесі-
нің Төрағасы мәртебесіне қатысты 
мәселені шұғыл шешу жөнінде әңгіме 
болды. Жасыратыны жоқ, жағдай 
ушығып кеткендіктен, мен халыққа 
үндеу жасап, осы сәттен бастап Қауіп-
сіздік Кеңесінің Төрағасы екенімді 
мәлімдейтінім туралы мәселе көтердім. 
Бұл – сол сәтте шешілген мәселе. 28 
қаңтарда «Nur Otan» партиясының 
съезі өтті. Сонда мен сөз сөйлеп, 
Нұрсұлтан Әбішұлы Назарбаевтың та-
рихи рөліне лайықты баға бердім. Бұл 
әділ баға деп есептеймін және алдағы 
уақытта халқымыз осыған тоқтайды 
деп үміттенемін.

– Митингтер басталған кезде 
көптеген танымал азамат адамдар
ды көшеге шығуға шақырды. Жал
пы, қоғамдағы түрлі жағдайларға 
қатысты пікір білдіріп жүретін 
зиялы қауым өкілдері мен танымал 
тұлғаларға қатысты Сіздің ойыңыз...

– Тарихтың аумалы-төкпелі сәт -
терінде зиялы қауымның рөлі айрық-
ша көрінеді. Басымыздан өткен 
трагедияға қатысты айтар болсақ, 
зиялыларымыз бен медиа тұлғалар 
есеңгіреп қалған сияқты. Өйткені ол 
кезде ахуал тез өзгеріп жатты. Бейбіт 
шерушілердің орнына алғашында 
бұзақылар, кейіннен кәсіби бандиттер 
келді. Осы сәтте алаңдағы арпалысты 
кейбіреулер түсінбеді. Мүмкін кейбір 
бұқаралық ақпарат құралдары бейбіт 
шерушілерге қатысты жазалау ша-
ралары қолданылды деп, бәрін әдейі 
бұрмалап көрсеткен шығар. Ал шын 

мәнінде, бұл қасіретті бастан өткерген 
біз іс жүзінде басқаша болғанын 
анық білеміз. Қазақстанға шабуыл 
ұйымдастырушылар алаңдағы жылдам 
өзгеріп жатқан аласапыранды әдейі ой-
ластыруы мүмкін. Сөйтіп, жағдайды 
ушықтырды.

Мәселен, қалаға бандиттер кірген 
кезде Алматы тұрғандары олардың 
кімдер екенін түсінбестен, «міне жара-
ды, көшеге шықты, билікке қарсылық 
танытып жатыр» деп ұрандап, қолдау 
көрсетті. Сол кезде қала тұрғындары 
содырлардың бүкіл қаланы қиратып, 
отқа орап кететінін білген жоқ еді.

– Енді, сүйікті қаламыз Алма
ты туралы айтар болсақ, қаланың 
Алматы, АлмаАта атауларына қа
тысты әртүрлі пікір бар. Бұған сіздің 
көзқарасыңыз қандай? Сонымен 
қатар қала әкімі Бақытжан Сағын
таев пен оның орынбасарларына қа
тысты кадрлық өзгерістер бола ма?

– Ал өзіңіз қалай ойлайсыз? Әкімнің 
орнында қалғаны дұрыс па әлде ауыс-
тыру керек пе?

– Сіз 26 мың адам қол қойған пе
тицияны көрдіңіз бе?

– Көрдім. Әкімге қатысты айтар 
болсақ, ол сол сәтте, шынымен де, аб-
дырап қалды. Өмірінде бірінші рет 
осындай жағдаймен бетпе-бет келген 
шығар. Кез келген адам қысылғанда 
тығырықтан шыға білмейді. Сондықтан 
әкімді айыптағым келмеді. Ол – 
міндетін адал атқаратын қызметкер. 
Дегенмен, алматылықтардың пікір-
лерін де ескеруім керек. Уақыты кел-
генде біле жатарсыз. Бұл – бір. Екінші, 
қала атауына қатысты. Қазір шешім 
қабылдап, барлық құжаттарды қайта 
өзгертудің қажеті не? Алматы деп атау 
қазақтілді жұртшылыққа қолайлы, 
ал орыс тілінде Алма-Ата деп айту 
ыңғайлырақ. Ендеше, былай келісейік, 
қаланың ресми аты Алматы болып 
қалсын. Ал қала тұрғындары мен 
қаламызға бейжай қарамайтын азамат-
тар өздеріне қалай ыңғайлы болса, со-
лай атай берсін.

– Сіз бизнесмендермен өткен 
кездесуде жастардың техникалық 
мамандықтарға көбірек бейімделуі 
керек екенін айттыңыз. Ол үшін Ре
сейде білім алсын дедіңіз. Осы баста
маны сынап жатқандар да бар. Олар 
неге Батыста емес, Ресейде оқу керек 
деген уәж айтады. Сіз, шынымен, 
Ресейдің білім беру жүйесін озық деп 
есептейсіз бе?

– Ресейде техникалық білім беру 
сапасы жоғары. Бұл бәріне белгілі. 
Мысалы, Мәскеуде МФТИ, Бауман 
училищесі, Новосібір университеті, 
Томск университеті және басқа да 
жоғары оқу орындары бар. Әрине, 
ешкімді міндеттемейміз. Ол жай ғана 
Ресейге оқуға жіберген дұрыс де-
ген ұсыныс болатын. Біріншіден, тіл 
мәселесінде кедергі жоқ. Екіншіден, екі 
ел стратегиялық серіктес, ірі бизнеске 
қатысты бірлескен кәсіпорындарымыз 
да бар. Бізге Ресейде оқып, техникалық 
мамандық алған кадрлар қажет. Кейбі-
реулер Батыста білім алғысы келеді. 
Оларға да еш кедергі жоқ. Бірақ ол 
жақтың білімінің өзіндік ерекшеліктері 
бар екенін түсіну керек. Батыстың білі-
мін идеал тұтпас едім. Олардың универ-
ситеттері де диплом басып шы ғаратын 
кеңселерге айналып кетке нін білеміз. 
Жасыратын несі бар, біздің кейбір жа-
старымыз Батыстағы «ақ шаңды төле 
де, біраз уақыттан кейін дип ломыңды 
ал» дейтін оқу орын дарын да оқыған. 
Онысын танымал уни верситет бітірдім 
деп, тым әсірелеп жібереді.

– Бизнесмендермен өткен кез
десуде елімізде әлдебір олигополия 
қа лып тасқанын айттыңыз. Бұл 
сөзіңіздің астарында не жатыр? Ат 
тө беліндей аз ғана іскерлер тобы 
экономиканың негізгі секторларын 
бақылап отыр дегеніңіз бе?

– Иә, шын мәнінде, бұл – 
алаңдататын өзекті мәселе. Олигопо-
лия дегеніміз не? Ол – экономиканың 
негізгі секторларын аздаған адам-
дар тобының толығымен бақылауы. 
Өкінішке қарай, бізде осындай жағдай 
қалыптасқан. Сол аз ғана адамдардың 
тобы жоғары басшылыққа өте 
жақын болып, мемлекет тарапынан 
қабылданатын шешімдерге ықпал ет-
кен. Бұл жағдай бізде де бар.

– Әрине, біз мұны түсіндік. Ал 
енді не істейміз?

– Жұмыс өте көп. Ең алдымен, орта 
және шағын бизнеспен айналысатын 
кәсіпкерлердің санын көбейтуіміз ке-
рек. Басқа жолы жоқ. Соларға жағ-
дай жасап, несие ресурстарының қол-
жетімді болуын қамтамасыз еткен жөн. 
Біздің экономикамыз соншалықты 
үлкен деп айта алмаймыз. Қазір 
еуразиялық интеграцияның дұрыс 
немесе бұрыс екенін саралап оты-
ратын уақыт емес. Қалай болғанда 
да, еуразиялық кеңістікте өмір сүріп 
жатқанымызды мойындауымыз керек. 
Сондықтан оған бейімделіп, мемлекет 
мүддесі тұрғысынан интеграцияның 
игілігін көруге ұмтылған абзал. Бұл – 
біздің Үкіметіміз үшін ауқымды әрі өте 
күрделі жұмыс. Үкімет қызметінің осы 
бағытына ерекше мән беремін. Бұған 
жауапты министр Премьер-Министрдің 
орынбасары деген мәртебеге ие болды. 

Өйткені ол Мәскеуде де, Еуразиялық 
экономикалық комиссия аясында да 
тең дәрежеде келіссөз жүргізе білуге 
тиіс. 

– Сіз Парламентте сөйлеген 
сөзіңізде қыркүйек айында әлдебір 
саясиэкономикалық реформалардың 
топтамасын ұсынатыныңызды 
айт  тыңыз. Қандай реформалар еке
нін білуге бола ма? «Егер бірдеңені 
өзгерткің келсе, одан құтылу керек» 
деген сөз бар. Бұрынғының бәрін жо
йып, қайтадан бастаймыз ба?

– Мен кадрлардың бәрін ауыстыруға 
қарсымын. Біріншіден, оларды білік-
тілігі мен жұмыстарының сапасына 
қарай бағалау керек. Жұрттың талабы 
осы екен деп Үкіметті жүз пайыз өзгер-
тіп, «Міне, мен келдім, мен – револю-
ционермін» деу – менің тәсілім емес.

Екіншіден, кадр да көп емес. Осы 
орайда мынадай бір әзіл-әңгіме бар, 
бәлкім бұл рас болуы да мүмкін. Бірде 
Берия Сталинге келіп, «Жазушыларға 
шара қолдану керек. Фадеев ішеді, Шо-
лохов ішеді, Вишневский ішеді, Симо-
нов ішеді, Алексей Толстой да бұдан 
кет әрі емес», – дейді. Сталин оған: 
«Менің басқа жазушыларым жоқ» де-
ген екен.

Бұл жерде де лайықты 
министрлерді іздеу керек. Көшеден 
әкеліп тағайындай салуға болады. 
Ондай жағдай әлем тарихында да 
бар. Бірақ бұл тұрақсыздыққа әкелуі, 
бүкіл жүйені шатқаяқтатып жіберуі 
мүмкін. Сондықтан кадр мәсе лесіне 
мұқият болған жөн. Алдағы уақытта 
жан-жақты ойластырылған, пысық -
талған өзгерістер жасалатыны анық. 
Біз, ең алдымен, Қауіпсіздік Кеңе сінің 
аясында ұлттық қауіпсіздік жүйесін 
реформалаймыз. Қаңтардағы қайғылы 
оқиғалар бұл мәселенің қан шалықты 
өзекті екенін көрсетті. Сондықтан осы 
проблеманы көп созбай шешу қажет.

– Аталған реформаларды жүзеге 
асыру үшін қанша уақыт керек?

– Реформалардың мәні адамдарды 
өзгерту емес. Реформалар, ең алды-
мен, жүйені өзгерту немесе жүйенің 
кемшіліктерін түзетіп, оның қызметіне 
түбегейлі өзгерістер енгізу деген сөз. 
Алда болатын кейбір оқиғаларға бол-
жам жасай отырып, еліміздегі парла-
мент пен партия жүйесін реформалау 
жөнінде ойларым бар. Мемлекет бас-
шысы ретінде бұл туралы 28 қаңтарда 
өткен партияның съезінде айттым. Пре-
зидент қоғамдық-партиялық және сая-
си құрылымдардың бәрінен біршама 
жоғары тұруға тиіс деп санаймын. 
Әртүрлі қоғамдық-саяси күштерді 
мемле кетіміздің мүддесіне жұмылдыра 
білуім керек.

– Иә, бәлкім, елімізде лайықты 
оппозиция біртебірте қалыптасар. 
Әйтпесе, меніңше, оппозиция деген 
жай сөз ғана сияқты.

– Әрине, оппозиция бізде бар, бірақ 
көбінесе көшеде ғана. Сізбен келісемін. 
Билік партиясының өзінде де оппо-
зиция бар. Бұған дейін айтқанымдай, 
партия қоғам қажеттіліктерін еске-
ре отырып, қайта құрылуға тиіс. 
Мәжілісте бірнеше күшті партия-
лар болуы керек деп санаймын. 
Тіпті Үкіметті жасақтау кезінде 
конституциялық басымдық болмаса, 
олар ортақ мәмілеге келу керек. Бізге 
саяси мәдениет қалыптастырып, сая-
си қайраткерлерді өсірген жөн. Себебі 
мұндай экстремистік жағдайларда бізге 
қоғамдық популизм мен экзальтация 
қажет емес. Мысалы, Германияда бар-
лығы да мәдениетті түрде өтеді. Пар-
тиялар ауысады. Адамдар байсал ды 
сөз сөйлейді. Басқа партиялар оларды 
тыңдап, белгілі бір мәмілеге келеді. 
Үкіметтегі негізгі лауазымдарға өзде-
рінің адамдарын ұсынады. Уақыт өте 
келе, біз де осыған келеміз деп ойлай-
мын. Мен Президент болып тұрған кез-
де осы нәтижеге қол жеткізгім келеді. 

– Шын мәнінде, қазіргі уақытта 
халық Сізден зор үміт күтеді. 
Елімізде өзгеріс жасай алатын Пре
зидент бар деп түсінеміз. Бұрын 
мұндайды сезінбейтін едік....

– Бұрынғының бәрін сынай бер-
мейік. Қалай болғанда да, бұл – 
біздің тарихымыз. Бірақ менің Пре-
зидент ретіндегі басты міндетім 
– бүкіл қоғамды және барлық саяси 
жүйені, соның ішінде экономиканы 
трансформациялаудың оң нәтижесіне 
қол жеткізу. Қазақстан халқына 
арнаған ең алғашқы Жолдауымда са-
ясат пен экономика қатар жүретінін 
айтқан едім. Қазіргі тарихи жағдайда 
бүгін экономикамен айланысамыз, ал 
саясат күте тұрады деп айта алмаймыз. 
Экономикалық жаңғыруды қарқынды 
жүзеге асыруда саясат та маңызды рөл 
атқаратыны белгілі. Түптеп келгенде, 
баршамыз Марксты оқыдық, әсіресе, 
менің замандастарым. Бұл жөнінде 
Маркстың: «Негіз – бұл экономикалық 
базис. Бірақ экономикалық базиске 
ықпал ететін саяси құрылым бар. Кей-
де экономикалық базиске қарағанда, 
саяси құрылым әлдеқайда маңызды 
рөл атқарады» деген ой-тұжырымы 
бар. Сондықтан қоғамды саяси транс-
формация лаумен қатар экономика-
ны қайта жаңғыртуды да бірге алып 
жүру керек. Бұл – менің миссиям. 
Қанша уақыт Қазақстан Президенті 

болатынымды білмеймін. Бірақ нақты 
білетінім, Конституцияға сәйкес екі 
мерзімнен ұзақ отыра алмаймын. Яғни 
ешқандай заңға, әсіресе Конституцияға 
өзгерістер енгізілмейді.

– Сот жүйесіне реформа жасала 
ма?

– Турасын айтайын, сот жүйесіне 
алаң даушылықтың болуы заңды. 
Қазіргі уақытта реформа жүргізіліп жа-
тыр. Оның қалай және қандай қар қын -
мен іске асырылып жатқаны – басқа 
мәселе. Мен кәсіпкерлермен өт  кен 
кездесуде бұрын болмаған Әкім шілік 
істер жөнінде алқа құру туралы айт-
тым. Бұл құрылым кәсіпкерлік мәсе-
лелерді, инвестициялық дауларды 
қарас тырумен айналысады. Қазір біз 
судья ларды іріктеу кезінде шешуші рөл 
атқаруға тиіс Жоғарғы Сот кеңесінің 
мәртебесін біршама күшейтіп келеміз. 
Судьялар корпусына кәсіби судья емес 
адамдарды да жібердік. Кәсіби судья  
әділ төреліктің кепілі деген сөз емес 
қой. Сол сияқты корпоративтік сектор 
мен басқа да салаға мамандарды жол-
дап отырмыз. Яғни судьялардың кәсіби 
құрамына өзгеріс жасау қажет. Оларға 
қойылатын басты талап – адалдық пен 
әділдік.

– Сіздің бастамаңызбен құрылған 
«Қазақстан халқына» қорының қам
қоршылық кеңесі жасақталды. 
Қазір дің өзінде 20 миллиард теңгеден 
астам қаржы түскен. Мүмкін, 
оның жұмыс істеу тетігі әлі де 
нақтыланбай отырған шығар. 
Өйткені олигархтар қорға ақша 
аударуға асығар емес. Бұл үрдіс 
тұрақты болу үшін оларға қатысты 
қандай да бір шара қолданыла ма?

– Қазіргі кезде Қордағы ақша 
20 миллиардтан әлдеқайда көп, ша-
мамен 50 миллиард теңгедей. Мен 
Қор дың жұмысына араласпаймын. 
Бұ рынғы Қаржы министрі Болат 
Жәмішев Қордың басшысы болып та-
ғайындалды. Қамқоршылық кеңесі 
бар. Олар қоғамдық бастама бойынша 
жұ мыс істейді. Менің жұмысым Қорға 
жарна түсіру ісіне ықпал ету және бұл 
жөнінде өзімнің ұстанымымды айттым. 
Біріншіден, бұл – салық емес, қайы-
рымдылық. Бірақ әрдайым оның да 
белгілі бір параметрлері болуы керек. 
Үкімет салық салынатын табыстың 3 
пайызы деп белгіледі және бұл тек ірі 
бизнеске ғана қатысты. «Қазақстан 
хал қына» қоры науқас балаларға, бұ қа   -
ра лық спортқа, оның ішінде ауыл    дық 
жерлердегі балалар спортын дамы-
туға, Алматыны қалпына кел тіруге, 
мә  дениетті өркендетуге және басқа да 
игі шараларға көмектеседі. Бұл мәсе-
лелермен Қамқоршылық кеңесі айна-
лысады.

– Тағы бір мәселе. Еуропарламент 
Қазақстандағы оқиғалар бойын
ша қарар қабылдап, халықаралық 
тергеу жүргізуді талап етуде. Бұл 
құжатқа қатысты Сіздің пікіріңіз 
және Еуропарламент институтына 
көзқарасыңыз қандай?

– Институт ретінде Еуропарла-
ментке деген көзқарасым дұрыс. Осы 
құрылымға мүше болу мемлекеттер-
ге қаншаға түсетінін адамдар білсе, 
онда бұл институтқа деген сыни 
көзқарастары күшейе түсер еді. Бірақ 
бұған тоқталғым келмейді. Өйткені бұл 
– Еуропалық одақтың мәселесі. Егер 
олар мұндай институт қажет деп сана-
са, өздері білсін.

Қарар ештеңеге міндеттемейді. 
Ұсыныс ретінде айтылған. Қазақстанға 
қатысты екінші рет қарар қабылданып 
отыр. Мұны мүлдем объективті емес 
және күні бұрын қабылданған құжат 
деуге болады. Сондықтан бұл қарарға 
бола еш алаңдамаймын. Қазақстандағы 
оқиғаларға қатысты халықаралық тер-
геуге келетін болсақ, мұндай тергеу 
жүргізудің қажеті жоқ деп есептеймін. 
Өзіміздің де қолымыздан келеді. Бізде 
де адал әрі әділ мамандар бар. Бүгін ол 
азаматтардың біразының аттарын ата-
дым. Бұл комиссияларды құруға мен 
де және менің әкімшілігім де қатысқан 
жоқ. Өздері ерікті түрде осындай 
инс титут құруға шешім қабылдады. 
Жұмыс істесін. Өйткені мен де 
ақиқаттың ашы лып, шындықтың  ай-
тылуына мүдделімін.

Тағы бір айта кетерлігі, бұл 
қарардың қабылдануына лоббистер 
түрткі болған. Лоббистер – кезінде 
Қазақстанның қыруар ақшасын 
қалтасына басып шетелге кеткендер. 
Қазір олар сол ақшаларын елімізде 
түрлі шерулер ұйымдастыруға 
жұмсап, «қаншалықты жаман болса, 
соншалықты жақсы» деген қағидаға 
сүйенетін адамдардың тапсырысы-
мен жұмыс істейді. Мен бұларды 
Өзбекстанның олигархтарымен са-
лыстырамын. Шетелде мол қаражат 
тапқан олар өздерінің тарихи отанына 
келіп, Өзбекстан Президентінен «Өзбек 
халқына не істей аламыз, қандай көмек 
керек?» – деп тапсырма сұрайды. Со-
дан кейін өз қаражаттарына ауруха-
налар, инфрақұрылымдар салады. 
Елімізде отырып немесе шетелде жа-
тып, өз еліне шабуылдайтын біздің 
олигархтардың өзбек олигархтарынан 
айырмашылығы міне, осындай.

– Соңғы кездері синофобиялық 
пікірлер байқалып жүр. Кейбір адам

дар Қытайдың Қазақстан эконо
микасына қатысуына наразылық 
білдіруде. Қытаймен арадағы ынты
мақтастықтың сипаты өзгере ме? 
АҚШпен қарымқатынасымыз қа
лай өрбімек? Байланыстарымызға 
сызат түсуі мүмкін бе?

– Қытайға қатысты айтар болсақ, 
көршіні біз таңдамаймыз. Қытай, ең ал-
дымен, біздің Құдай қосқан көршіміз. 
Екіншіден, Қытай – экономикалық 
даму жағынан орасан зор табысқа жет-
кен ел. Жоғары технология, жасанды 
интеллект тұрғысынан алып қарағанда, 
алдыңғы қатарда тұрған мемлекет. 
Әрине, Қытаймен ынтымақтастық 
жасауы мыз керек. Біз Қытайдың нары-
ғына тәуелдіміз. Елімізде страте гия лық 
өнімдер шығаратын ірі кәсіпкерлердің 
бәрі Қытай нарығына үміт артады. 
Бұны жоққа шығару дұрыс емес. 
Қытайға қарсы шеру өткізетіндер 
өздерінің саяси мақсатын жүзеге 
асырғысы келетіні анық. Бәлкім, олар 
экономикамызға не қажет екенін 
мүлде түсінбейтін және экономикалық 
шынайы ахуалдан хабары жоқ адам-
дар. Әйтпесе, әлемдік қоғамдастықта 
геосая си қақтығыстар жүріп жатқан 
қазіргі кезде оларға қандай да бір 
қорлар мен құрылымдардан ақша 
төленуі де мүмкін.

Жуырда өткен «Орталық Азия 
– Қытай» саммитінде былтырғы 11 
айдың ішінде екі ел арасындағы сау-
да айналымы 17 миллиард долларға 
жет кенін айттым. Бұл – маңызды 
көрсеткіш. Біз Қытаймен арадағы 
сауда-экономикалық, инвестициялық 
серік тестікті одан әрі дамытуға мүдде-
ліміз. Қытайды тануымыз және қытай 
тілін үйренуіміз керек.  Әрине, бұл 
«ақ жалау көтеріп, алдынан шығу» де-
ген сөз емес. Біз Қытайдың үлкен әрі 
ұлы мемлекет екенін және екі елдің 
өте жақсы қатынаста болуы керектігін 
түсінгеніміз жөн.

Ал АҚШ-тың қазіргі әлемде 
маңызды рөл атқаратыны баршаға 
мәлім. Біз энергетика саласы мен 
ядролық қаруды таратпау мәселесі 
бойынша әрқашан ынтымақтастықты 
дамыту бағытын ұстандық. Қазақстан 
бұл бағытты жалғастыруға дайын.

– Сіз шынымен де мемле
кет мүддесін жеке қарымқаты
насыңыздан жоғары қоясыз ба?

– Осы соңғы оқиғалар мемлекеттің 
мүддесін бәрінен жоғары қоятынымды 
көрсетті деп ойлаймын. «Платон менің 
досым, бірақ ақиқат қымбат» деген 
сөзді көпшілікке ұнау үшін айтқан 
жоқпын. Бұл бос сөз емес. Шын 
мәнінде, Президент  үшін мемлекеттің 
мүддесі қашанда бәрінен жоғары тұруы 
керек деп есептеймін. Менімен жақсы 
қарым-қатынастағы адамдардың да 
құлағына алтын сырға. Егер таразы ба-
сында мемлекеттің мүддесі тұрса, онда 
мен бұл қатынастан бас тартуға тиіспін.

– Адами тұрғыдан қиын ғой. Олай 
істеу мүмкін бе?

– Мемлекет басшысының міндеті 
– аса күрделі шешімдер қабылдау. 
Біз бүгін құқық қорғау органдары-
на қарулы бандиттерге байланысты 
берген бұйрығым туралы айттық. 
Әрине, мен өзіме және беделіме 
нұқсан келтіретін шешім қабылдадым. 
Әлемдік қауымдастық алдында мінсіз 
тұлға болып, қол алысып, сөз сөйлеп 
жүре берген, әрине жақсы. Ал сынға 
ұшыраған оңай емес. Сөз мемлекеттің 
қауіпсіздігі туралы болып отыр. Ең 
алдымен, өз азаматтарымыздың аман-
дығын ойлаған абзал. Бұл мәселе үнемі 
Президенттің жадында болуы керек.

– Жұртшылықтың басым көп
шілігі еліміздегі тәртіпсіздіктер мен 
іске аспаған төңкеріс кезіндегі Сіздің 
шешіміңізді қолдады. Жақсы баға 
беріліп жатыр. Қазақтың бір ақыны 
сізге өлең арнады. Біз осы бәзбаяғы 
қалпымызда жүрген жоқпыз ба? 
Мұндай жағдайды бастан өткер дік 
қой. Жалпы, мадаққа қалай қарайсыз?

– Мен бұған қарсымын. Өйткені 
мақтау, мадақтау сөздері мүлде жоқ ор-
тада өстім. Мен мұндай жағдайларды  
қолдамаймын. Мақтау сөздерге табиғи 
иммунитетім бар дей аламын. Бірақ 
біздің кейбір зиялы қауым өкілдерінің 
көзқарасын өзгерту оңай емес. Әрине, 
олар мүлде басқа ортада өсті. Мақтау 
сөздер мен мадақтың еш қажеті жоқ.

– ҚасымЖомарт Кемелұлы, бү
гінгі сұхбатыңыз үшін алғысым шек 
сіз. Бәріміз қызығы мен шыжығы 
көп уақытта өмір сүріп жатырмыз. 
Қа зақстанның бірдебір тұрғыны 
жауап кершіліктен қашпайды. Өйт  
кені қазір мұны біз үшін біреу іс тейді 
дей тін заман емес. Бәріміз үшін елі
мізді жақсы жағына қарай өзгер 
те тін, жайлы өмір сүруге ұмтыл
ды ра  тын оңтайлы сәт туды деп 
ойлаймын.

– Өмірге деген осындай оптимистік  
көзқарасыңыз үшін рахмет.

– Құрметті ҚасымЖомарт 
Кемелұлы, сұхбат бергеніңіз үшін 
тағы да рахмет айтамын.

 
Әңгімелескен

Вера ЗАХАРЧУК,
журналист.
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Ауыл шаруашылығы, табиғи 
ресурстар және табиғат пайдала-
нуды реттеу басқармасының бас-
шылары мен су шаруашылығы 
саласындағы инспекция басшы-
лары және сала мамандары да осы 
басқосуға қатысты. 

Облыс әкімі өткен жылы 
вегета ция лық кезең күрделі су 
тапшылығы жағдайында өткенін, 
«Шардара» су қоймасына түсіп 
жатқан судың көлемі егіншілерді 
алаңдатып отырғанын жет кізді.

– Егер, «Шардараға» келетін 
су дың көлемі көбеймесе, вегета
цияға дейін сол қойманы ғана 
толтыру мүм кіндігі болады. 
Ал, «Көксарай» су рет тегі ші не 
су мүлдем жиналмайтын қау пі 
бар. Бұл жағдайда күріш егісі
нің көлемін қысқартуға мәж 
бүр міз. Қазір шаруашы лық  тар 
егін ге әзірлікке кірісті, тұқым, 
ты ңайтқыш дайындау, егін ал
қаптарын жоспарлау жұмыс
та ры жүр гізілуде. Бүгінгі күні 
Жа ңақорған ауда нының 30 мың 
гектар егістігін кепілді сумен 
қамтамасыз ету үшін Сырдария 
өзенінде су тоспасын салу мәсе
лесі өзекті болып отыр.  

Жалпы су тапшылығының 
ал дын алу үшін Жол картада қа
ралған жобаларды іске асыруға 
министрлік көмек береді деп се
неміз, – деді облыс әкімі.

Ахуал сараптала келе суды 
үнемді әрі тиімді пайдалану мақ
сатында «Қы зылорда облы сының 
су тапшылығы жағдайында елді 
мекендерді суармалы сумен қам
тамасыз етуге және эко ло гиялық 
жағдайды жақсартуға бағыт тал
ған бірінші кезектегі жобаларды 
іске асыру жөніндегі Жол карта-
сы» жобасы әзірленіп, Үкіметке 
ұсыныс жолданды. 

Басқосуда облыс басшысы 
қашырт қы суды қайта пайдалану 
үшін «Қаз сушар» мекемесіне 67 
насос қондыр ғысын алып беруге 
қаржы бөлу шұғыл шешілуі тиіс 
екенін, оған облыс бюд жетінің 
мүмкіндігіне қарай қаржы қа
растырылып жатқанын тілге тиек 
етті. Биыл қазынадан 20 канал 

тазалау мен елді мекендерге 23 
насос қондырғысын алып беру 
қарастырылған. 

Комитет төрағасы ортақ мәсе
лелерді талқылау нәтижесінде 
биыл вегетация лық кезең қиын 
жағ дайда өтетінін айтып, шаруа
шылық иелерін суды үнемдеп 
пайдалануға шақырды.

– Судың тапшы болуының ең 
бірінші себебі климаттық фак
торларға байланысты. Болжаммен 
қарағанда, биыл өткен жылғыдан 
да судың аздығы бай қалады. Бұл 
үшін арнайы канал дарды таза-
лау, насостық стан цияларды ор-
нату ісіне мән береміз. Күрделі 
кезеңнен шығу үшін облыста ар-
найы Жол картасы әзірленіп отыр. 
Бүгінде арнайы техникалық ке ңес 
өткізіп, вегетациялық ке зең де 
ат қа рылатын ісшаралар тал қы
лауда. Сон дықтан, шаруашы лық
тар қа лып тасқан жағдайға түсі
ністікпен қарап, егін кө лемін бар 
суға болжамдап, суды аз қажет 
ететін дақылдарға көшу керек, – 
деді Нұрлан Алдамжаров.

Кездесуде Президент тапсыр-
масына орай су қоймаларын салу 
мәселесі де сөз болды. Өңірде 
775 млн текше метр су жинайтын 
«Қараөзек» арнасында су қоймасы 
салынады. Жобаның жалпы құны 
1,9 млрд теңге. Республикалық 
бюджет есебінен жобаның жоба-
лау сме талық құжаттамасы әзір
ленген. Енді жобаның жобалау 
сме талық құжат тамасына мем са
раптаманың қорытын дысы алын
ған соң, құрылысы басталады.

Облыс әкімі тиісті сала бас-
шыларына суды үнемдеу жолына 
көшу жұмыстарын шаруашылық 
иелеріне барынша түсіндіру қа
жет тігін айтып, нақты істерді 
уақыт ұттырмай жасауды тапсыр-
ды. 

Айта кетейік, Су ресурстары 
коми тетінің төрағасы облысқа 
жұмыс сапарында «Қызылорда» 
су торабының, Жаңақорған ауда
ны, Көктөбе ауылының тұсын
дағы үрмелі су тоспасының  жағ
дайымен  танысты. 

Облыс әкімінің 
баспасөз қызметі

− Мүгедектігіне, асыраушысынан 
айырылуына  байланысты мем ле кеттік 
әлеуметтік жәрдемақы жә не мүгедек ба-
лаларды тәрбиелеп отырған атааналарға, 
қамқоршыларға берілетін мемлекеттік 
жәрдемақы арт ты. Сондайақ I топтағы 
мүгедекке күтім жасайтын адамдарға, 
ауыр және зиянды жұмыс істеген 
жандарға төленетін мемлекеттік арнайы 
жәр демақыларға да өзгеріс енді. Жасы на 
байланысты және еңбек сіңір ген жылдары 
үшін зейнетақы тө   лемдерінің мөлшері 7%
ке артты. Об лыс бойынша 238,4 мыңнан 
аса зей нетақы және жәрдемақы алушы ның 
төлемдерінің мөлшері қайта есептелініп, 
қаңтар айынан бастап төленуде. Биыл 
әйел дердің зейнет керлікке шығу жасы 60 
жас 6 айды құрайды, − дейді ол.

Балалар жәрдемақыларының мөл
шері де артқан. Бала туғанда беріле тін 
біржолғы жәрдемақы мөлшері  бірінші, 
үшінші балаға 116394 теңге, ал төрт және 
одан да көп бала туғанда 192969 теңгеге 
көбейді. Бала бір жасқа толғанға дейінгі 
күтіміне байланысты бірінші балаға 17643 
теңге, екінші балаға  20859 теңге, үшінші 
балаға  24045 теңге, төртінші және одан да 
көп бала туғанда 27261 теңгені құрайды. 
Ал 4 немесе одан да көп кәмелетке 
толмаған немесе 23 жасқа дейінгі күндізгі 
бөлімде оқитын балалары бар  көпбалалы 
отбасыларға мемлекеттік жәрдемақының 
мөлшері бала санына қарай сараланып, 
төле неді. Сегіз және одан көп баласы бар 
отбасыларға әрбір балаға 4 ай лық есептік 
көрсеткіш мөлшерінде белгіленеді.

Атап айтқанда, биылғы жылға 4 бала-
сы бар отбасыларға 49100 теңге, 5 балаға 
61383 теңге, 6 балаға 73666 теңге, 7 балаға 
85948 теңге,  8 балаға 98 016 теңге, 9 балаға 
110 268 теңге, 10 балаға 122520 теңге және 
әрі қарай, бала санына қарай есептелініп, 
төленуде.

«Күміс алқа», «Алтын алқа» иеленген 
аналар биылдан бастап 6,4 айлық есептік 
көрсеткіш немесе 19 603 теңге жәрдемақы 
алады.

Бұл жаңалық көпбалалы аналарды 

қуантты. Қала тұрғыны  Қымбат Тәжиева 
− 7 перзент өсіріп отырған Батыр ана. 
«Күміс алқа» иегері осы айда 105 мың 
теңге жәрдемақы алыпты. 

− Жәрдемақының көбейгенін аң
ғардым. Қазір баланың киімі үл кендер 
киімінің бағасымен шамалас. Азықтүлік 
те шарықтап тұр. Әлеу меттік заңға өзгеріс 
енуі дер кезінде көрсетілген қолдау деп ой-
лаймын. Үнемдеп бәріне жеткізуге тыры-
самыз. Балаларды қосымша үйірмелерге 
бергім келеді. Қаражат қол байлап тұр. 
Кішкентайым үш жасқа толса жұмыс 
істеймін, − дейді Қымбат.  

Мемлекет басшысының тапсырма-
сымен бірқатар заңнамаларға өзгеріс 
енгізілгенін жоғарыда айтып өттік. Бұл 
өзгертулер мен толықтырулардың ая-
сында олардың күтушілері де кө бейген 
жәрдемақы алуда.

− «Қазақстан Республикасындағы 
арнаулы мемлекеттік жәрдемақы ту-
ралы» заңына келесідей өзгеріс енді. 

Бірінші топтағы мүгедектерге күтім жа-
сайтын адамдарға 1,40 ең төмен күнкөріс 
деңгейі мөлшерінде жаңадан арнаулы 
мемлекеттік жәрдемақы тө ленеді. Аталған 
жәрдемақы жеке кө мекшінің қызметімен 
қамтыл ма ған, бөгде адамның тұрақты 
күтімі не мұқтаж I топтағы мүгедектігі 
бар адамдарға арналған және туыс
тық қатынастарына қарамастан таға
йындалады. Бірақ I топтағы мүгедекке 
күтім жасаушы ретінде айқындалған адам 
екеуі бір елді мекенде тұруға тиіс, − дейді 
Айгүл Байтұрсынқызы.  

Бұған дейін аталған жәрдемақы 
18 жасқа дейін мүгедек балаларды 
тәрбиелегені үшін атаанасына, қам
қоршысына  және  бала кезінен бірінші 
топтағы мүгедектерге күтім жасай-
тын адамдарға 1,40 ең төмен күнкөріс 
деңгейінде төленіп келді. Облыс бо йынша  
өткен жылы І топ мүгедегіне  күтім жа-
сайтын 309  адамға  48023  теңге  берілсе, 
биыл бұл қаржы 50426 теңгені құрайды. 

Аталған жәрдемақы осы айда 49 адамға 
тағайындалған. Жылдың тағы бір өзгерісі 
елімізде мүгедек балалар 16 жастан бастап 
18 жасқа дейін топтарға бөлінетін. Енді 
оларды сырқатының ауырлық дәрежесіне 
қарай 7 жастан 16 жасқа дейін бөлмек. Об-
лыс бойынша  3080 балаға мүгедектік топ 
белгіленіп, олар алатын жәрдемақының  
мөлшері 37 % ұлғайған. 

Сонымен қатар, заңда мүгедек 
балаға, бала кезінен мүгедек адам дарға 
мемлекеттік әлеуметтік жәр дем ақыны, 
атаанасының біреуі қай тыс болған 
жағдайда асыраушысынан айырылу 
жағдайы бойынша жәрдемақыны бір 
мезгілде алу құқығы  көзделген. Бұл 
өзгерістер  асы раушысынан айырылған 
және отбасы құрамында мүгедек бала-
лары бар отбасылардың табыс деңгейін 
арттыруға мүмкіндік береді. Облыс бойын-
ша 208 отбасы осы жәр демақыға ие болды. 
Мұнан бөлек, «Қазақстан Республикасын-
да зейнет ақымен қам сыздандыру туралы» 
за ңына да өз герістер енді. Онда зей нетақы  
төлемдерін тағайындау үшiн еңбек өтілін 
есептеу кезiнде 16 жасқа дейiнгi мүгедек  
балаға күтім жасау кезеңі 18 жасқа дейін 
ұзартылды.

Облыстық мүгедектер қоғамының 
төрағасы Сағатбек Сиюов салада шешімін 
күткен мәселе көптігін айтады. Жыл ба-
сталмай жатып 30 мүгедек қоғамдық 
қабылдауға келген. 

− Мүгедек жандардың еңбекке жа-
рамдылары бұған дейін қоғамдық негізде 
жұмыс істеп 42500 теңге жалақы ала-
тын. Енді бұл қаржы 60 мың теңгеге 
көбейгелі көп адам жұмыссыз қалып 
отыр. Себебі мекемелер қаржыларына 
өзгеріс енгізбеген. Бұрын үш адамды 
жұмысқа алған мекеме енді тек екі адам-
ды ғана алады. Көбіне мүгедек баланы 
емге апаратын аналар көмек сұрап келеді. 
Сырқат балаға портал арқылы емдом 
шығындары өтелгенімен қасында болатын 
жақынына ешқандай әлеумет тік қолдау 
жоқ және ауруханалардағы порталды да 
ұзақ күтеді. Кезегі келгенше тапсырған 
қан талдауларының мерзімі өтіп жарамсыз 
болып қалады. Қайта тапсырады. Осын-

дай мәселелер мүгедек балаға қарайтын 
аналарға үлкен ауыртпашылық салады. 
Заңға өзгерту енгізіп балаға да, анаға да 
жағдай жасау қажет, − дейді ол. 

Бұған дейін Сағатбек облыс әкімімен 
кездесіп, біршама мәселе көтерген еді. 
Аймақ басшысы да қолдау білдіріп, қала 
көшелеріндегі пандустарды бірге аралады.

− Қоғамдық бірлестікке ғимарат сұрап 
алдық. Мақсатымыз − өзөзі не қызмет 
көрсету орталығын ашу. Қазір ғимаратты 
күрделі жөндеуден өткізу үшін меке-
мелерге хат жазып жатырмыз. Артық 
жиһаздарын, ком пьютерлерін әкеліп 
беріп жатыр. Орталықты ашсақ, мүгедек 
жан дардың құқықтық сауаттылығын 
арттырып, кәсіпке баулығымыз келеді. 
Мақсатымыз − тағдырластарыма қол 
ұшын созу. Жоспарымызды орын дауға 
кірістік. Кедергі көп. Әйтсе де аймақ 
басшысының бізге назар аударып, қолдау 
білдіруі − көңілге демеу, − дейді Сағатбек 
Қуанышбайұлы. 

Мүгедектер қоғамының ғимаратты 
қалпына келтіру мақсатында көп ші
ліктен көмек сұраған жазбасы желіде жа-
рияланды. Мәселеге бейжай қарамаған 
облыстық ішкі саясат басқармасының бас-
шысы Мира Қазбекова арнайы барып, қо
ғам дық бірлестіктің жағдайымен танысты. 
Облыстық волонтерлер офи сінің ерік
тілері атынан екі компью тер сый ға тартты. 
Бастамаларына қолдау білдіріп, ғимаратқа 
керек жаб дық тарға қол жеткізуге жәрдем
де сетінін жеткізді. 

«Көмекке шынымен мұқтаж адам 
дар әлеуметтік қолдау шараларынан тыс 
қалып жатыр. Әрине, біздің еліміздің 
мүмкіндіктері зор. Бірақ оның да шегі 
бар. Ең бастысы, әлеуметтік жеңілдікке ие 
болсам деген орынсыз пиғыл адамды өз 
еңбегімен табыс табу қабілетінен айы рады. 
Бізге түбегейлі өзгеріс керек. Заң да, қоғам 
да, адамдардың санасезімі де өзгеруі 
тиіс» деді Президент Жолдауда. Қоғамға 
өзгеріс әкелетін заңдарға халықтың артар 
сенімі мол.  Оларды жұмыспен қамту, бос 
уақыттарын тиімді ұйымдастырып, рухын 
көтеру әлі де маңызды түйткіл болып қала 
бермек. 1-бет 

Судың жайы: 
қамсыз қалмау 
керек

Ахуал 
тұрақталып
келеді

31 қаңтарда Қазақстан өңірлеріндегі 
эпидемиологиялық ахуалды бағалау 
матрицасы бойынша «сары» аймаққа  
Шымкент қаласы, Қызылорда облы-
сы орналасты. Ал «жасыл» аймақта 
Түркістан облысы бар. Қалғанының 
барлығы «қызыл» аймақта тұр.

Осы күні коронавирус инфекциясын жұқ
тырған  7491 жағдай тіркелді.  

Жалпы өңірде коронавирус инфекциясы
ның эпидемиологиялық жағдайы тұрақсыз. 
Жыл басынан бері 4176 адам коронави-
рус жұқтырды. 30 қаңтардан бастап «сары» 
аймақта тұр. 

Өңірде коронавирус инфекциясы анықтал
ғаннан бастап індет жұқтырған 23707 адам 
тіркелсе, науқастардың 90 проценті емделіп 
шықты. «Айта кетерлігі, 11 қаңтардан бері 
қатерлі індетті тәулігіне 100ден астам жұқ
тыру дерегі тіркелді. Ал 28 қаңтардан бас
тап аурушаңдық көрсеткіші төмендеді. 
Мә селен, өткен тәулікте коронавирусқа шал
дыққан 55 адам тіркелді. Олардың басым 
көпшілігінде клиникалық белгісі анықталған 
жоқ. Науқастардың арасында 16сы 14 жасқа 
дейінгі балалар мен жасөспірімдер», – деді 
облыстық санитариялықэпидемиологиялық 
бақылау департаментінен. 

Қазір  2327 белсенді ошақ бар. Барлығында 
індетке қарсы профилактикалық шаралар 
жүргізіліп, қарымқатынаста болғандар ме
ди циналық бақылауға алынған. Індеттің ірі 
ошағы – Қызылорда қаласы. Аудандар бо
йынша ошақтар Шиелі және Жаңа қорғанда 
анықталған.

«СБ» ақпарат
1-бет 

Пластикке тыйым салынды
Чехия дәмханаларында пластик ыдыс пайдалануға 

тыйым салынды. Бір реттік қолданылатын ас 
құралдарын, тәрелкелер мен түтікшелерді енді 
тұтынуға болмайды. 

Бұл талапты Еуроодақ 3 жыл бұрын қойған бола-
тын. Бірақ ресми Прага аталған шартты орындауға 
асықпай жүрген еді. Былтыр экологтар Чехияның ірі 
қалаларындағы қоқыстың 70 проценті пластиктен 
тұратынын дәлелдеп, дабыл қақты. 

Жаңа заң Прагадағы саудагерлерге қиын соғуда. Бұған 
дейін сатылымға, адам жинауға, әлеуметтік арақашықтық 
сақтауға арналған COVID шектеулерінен зардап шегіп 
келген кәсіпкерлер енді ыдысаяғын ауыстыруға мәжбүр. 
Бұл өзгеріс бизнесмендердің қалтасын қаға бастады. 

Ресми мәлімет бойынша жылда Чехияда 300 мил-
лион пластик түтікше, 80 милллион ас құралы және 
40 миллион стақан сатылады. Бизнесмендерге ереже-
лерге бейімделуге 2 ай уақыт берілді. Одан кейін заң 
бұзғандарға айыппұл салынып, кәсібі жабыла бастайды. 

SpaceX Айға соғыла ма?
SpaceX зымыраны Айға соғылуы мүмкін. Астро-

номдар ғарышта жеті жылға жуық қалықтаған 
SpaceX зымыраны бақылауды жоғалтып, Аймен 
соқтығысу жолында екенін анықтады. 

Естеріңізде болса, Falcon 9 зымыран тасығышы Фло-
ридадан 2015 жылдың ақпан айында АҚШтың Ұлттық 
Мұхиттық және атмосфералық басқармасына ауа райы 
спутнигін жіберу миссиясы аясында ұшырылған еді. 
Алайда ұзақ уақыт бойы жанған қозғалтқыштардың бірі 
істен шыққаны анықталды. 

Десе де, кей сарапшылар соқтығысу ғылым үшін 
құнды мәліметтер бере алады деп санайды. Метео-
ролог Эрик Бергер бұл оқиға «зымыранның соққысы 
нәтижесінде лақтырылған жер асты материалын» 
байқауға мүмкіндік беретініне сенімді.

Мұхиттың құпиясына бойламақ
NASA мұхиттардың аз зерттелген, құпияға толы 

тереңдіктерін зерттеуді қолға алмақ.

Дүниежүзілік мұхит жер бетінің 70%тен астамын 
алып жатыр және ғалымдардың айтуынша, 80%і зерт-
телмеген. АҚШ ғарыш агенттігі бұл бағытта екі мәселеге 
баса назар аударуды көздеп отыр. Басқа ғаламшарларда 
бар мұхиттардың табиғатын түсіну және экстремал-
ды жағдайларда жұмыс істеу технологияларын әзірлеу. 
Әрине, бұл тосын оқиғалар мен қауіптерге толы. 
Мұхиттың тереңдігі мен ғарыш кеңістігінде ортақ нәрсе 
бар. Ол  – мұхит түбі мен күн жүйесіндегі кейбір плане-
таларда кездесетін ұқсастықтар. Бес шақырымнан астам 
тереңдіктегі мұхит қол жетпейтін тұңғиық болып сана-
лады. 

Дүниежүзілік мұхиттың максималды тереңдігі 11022. 
Бұл жер 1951 жылы оны ашқан британдық зерттеу кемесі 
құрметіне «Челленджер тереңдігі» деп те аталады. Әзірге 
мұндай тереңдікке сүңгуге қабілетті құрылғылар санау-
лы ғана болып отыр.

Зообақтағы жағдай
Ташкент зообағында анасы 3 жасар қызын аю 

орналастырылған торға лақтырып жіберді. 

Хайуанаттар бағының мәліметінше, келушілер мен 
мекеме қызметкерлерінің әрекетіне қарамастан, әйелді 
тоқтату мүмкін болмаған. Кавказдық қоңыр аю Зузу 
қазылған орға асықпай түсіп, қыздың жанына келіп, 
иіскеген. Кейін бұрылып, кетіп қалған. «Жабайылар» 
бөлімінің қызметкерлері аңның назарын өздеріне аудар-
тып, оны ішкі бөлмеге кіргізіп алған. 

«Тордан шығарылған сәбиді бірден зообақ медбикесі 
қарап шыққан. Қыз бала тек 5 метрге жуық биіктіктен 
құлағаннан зардап шеккен. Бастапқы тексеру кезінде 
соққы алғаннан басқа қандай да бір жарақаттар 
анықталған жоқ» делінген зообақ ақпаратында. 

Қазір бала дәрігерлердің бақылауында. Аю баланы 
азық ретінде қабылдағанда оқиға немен аяқталатынын 
ойлау өте қиын. Әйелге қатысты қылмыстық іс қозғалды, 
деп хабарлады ӨР Бас прокуратурасынан.

Әзірлеген
М.МЕРЕЙ

Төлемдер тіршіліктің өлшемі бола ала ма?

Биыл өңірде 28 нысанның 
құрылысы жүргізілуде, оның 
ішінде 21 нысанның құрылысы 
2021 жылдан өтпелі, 7 жаңа ны-
сан салынады.  Атап айтқанда, 13 
білім беру, 7 денсаулық сақтау 
нысанының құрылысы баста-
лады. Мұнан бөлек, 3 мәдениет 
нысаны мен «Бизнестің жол 
картасы2020» бағдарламасы 
аясында 3 нысанның құрылысы 
жүргізілмек. Сондайақ, спорт 
және қоғамдық тәртіп сала-

ларында бірбір нысан бой 
көтереді. Айта кетейік, 28 
нысанның 19ы жыл аяғына 
дейін аяқталса, қалған 9 нысан 
2023 жылға өтпелі деп жоспар-
лануда.

Арнұр Нұрмағанбетов арен
далық үйлерді табыстау, «Ауыл 
– ел бесігі» бағдарламасы шең
берінде құрылысы жүргізілетін 
нысандар бойынша ақпар берді. 

Жыл ішінде Қызылорда 
және Байқоңыр қалалары мен 

Шиелі ауданында 372 пә тер
лік 10 арендалық тұрғын үй 

пайдалануға берілмек. Сондай
ақ, облыс орталығында 580 

пәтерлік 12 кредиттік тұрғын 
үй мен 270 пәтерлік 7 жеке 
коммерциялық құрылыс салу
шылардың есебінен тұрғын үй 
салынады.

Бүгінде 55 әлеуметтік нысан 
бойынша жобалықсметалық 
құжаттама әзірленуде. Страте
гиялық бағытта Жаңақорған 
кентіндегі «Саяжай1» шағын 
ауданында 300 гектар және 
Байқоңыр қаласында 430 гек-
тар аумақты егжейтегжейлі 
жоспарлау жобалары әзірленді.

«Ауыл – ел бесігі» бағ
дарламасы аясында барлығы 
13 нысанның құрылысы жүр
гізіліп, биыл олардың құры
лысын аяқтап, пайдалануға бе
ру көзделіп отыр.

Аймақ басшысы құрылыс 
жұмыстарын жүргізуде сапаға 
айрықша мән беріп, мердігер 
мекемелердің әрбір нысанды 
уақытылы аяқтауын бақылау 
қажеттігін ескертті.

Биыл өңірде 1222 баспананың 
құрылысы аяқталады

Пандемия шектеулеріне қарамастан кейінгі 2 жыл-
да азаматтарға 1984 баспана берілді. Мемлекеттік 
бағдарламалар арқылы көпбалалы, әлеуметтік аз 
қамтылған отбасылар пәтерлі болуда. Биыл 1222 
пәтердің құрылысы аяқталмақ. Құрылыс саласындағы 
өзекті мәселелерді талқылау үшін кеше облыс әкімі 
Гүлшара Әбдіқалықова облыстық құрылыс, сәулет және 
қала құрылысы басқармасы басшысының міндетін 
атқарушы Арнұр Нұрмағанбетовтың есебін тыңдап, алда 
атқарылуы тиіс жұмыстарды саралады. 

ХАБАРЛАНДЫРУ
Тәуелсіз бағалаушылар 

және аудиторлық 
компанияларға

Қызылорда облысының кә
сіпкерлік және туризм бас
қармасы «2022 жылғы қаң тар
дағы тәртіпсіздіктер нәти же сінде 
шағын және орта кәсіп керлік 
субъектілеріне келті рілген мү
ліктік зиянды айқындау жө нін
дегі Өңірлік комиссия сының» 
жұмыс органы ретінде келесіні 
хабарлайды.

Үкіметтік комиссиямен ша
ғын және орта кәсіпкерлік су
бъек тілеріне келтірілген мү
лік тік зиянды өтеу бойынша 
бе кітілген Механизмге сәйкес 
облыс аумағында 2022 жылғы 
қаңтардағы тәртіпсіздіктер нә
тижесінде шағын және орта 
кәсіпкерлік субъектілеріне кел
тірілген мүліктік зиянды ай
қындау жөніндегі тәуелсіз ба
ғалаушылар және аудиторлық 
компаниялар тізіміне қосылу 
үшін басқармаға жүгінулеріңізге 
болады.

Өтініште келесі мәліметтер 
болуы тиіс: мекеменің толық ата-
уы және мекенжайы, басшының 
толық атыжөні, лицензия нөмірі 
және берілген уақыты, байланыс 
телефондары, электронды мекен
жайы.  

Басқарманың мекен-жайы: 
Қызылорда қаласы, 

Қорқыт ата көшесі № 123, 
тел.: 40-10-59, 

oblkasipkerlik@korda.gov.kz.
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қабылдау бөлмесі тел/факс: 8/7242/ 70-00-36, 40-11-10 (1002)

БАС РЕДАКТОР
Қуат ШАРАБИДИНОВ

қабылдау бөлмесі – тел: 8/7242/ 40-02-17, 40-11-10 (1007)

Бас редактордың орынбасары – 40-11-10 (1053)
Жауапты хатшы – 70-00-81 (1037) 

Бөлімдер:
руханият және ақпарат – 40-11-10 (1039, 1040)
экономика – 40-11-10 (1038, 1033)
әлеумет және саясат – 40-11-10 (1034)
жарнама – 70-00-52, 40-11-10 (1058) 
есеп-қисап – 70-00-39, 70-00-38 
компьютер орталығы және корректорлар – 40-11-10 
(1036, 1035)

Меншік иесі

жауапкершілігі шектеулі серіктестігі

Қызылорда облыстық «Сыр бойы» газеті 
ҚР СТ ISO 9001-2016 (ISO 9001:2015) «Сапа 
менеджменті жүйелері» талаптарына сәйкес 
KZ.4310318.07.03.01178 нөмірімен сертифи-
катталған. Авторларға қаламақы тапсырыс 
 бойынша төленеді, қолжазба өңделеді және 
 қайтарыл майды. Жариялымдар газеттің 
түпкілікті көзқарасын білдірмейді. 
«АҚ» - ақылы қызмет. 
Жарнама мазмұнына жарнама беруші жауапты.
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ТАНЫМ

Газет аптасына 3 рет (сейсенбі, бейсенбі, сенбі күндері) шығады.

Газет Қазақстан Республикасының 
Мәдениет және ақпарат министрлігі
Ақпарат және мұрағат комитетінде тіркелген. 
Тіркеу куәлігі №12993-Г, 27.08.2012 ж.

Газет редакцияның компьютер орталығында теріліп, беттеліп,
«ASU» баспа үйі» ЖШС сенімгерлік басқаруындағы 
«Сыр медиа» ЖШС баспаханасында басылды. 
Тел.: 8/7242/ 40-06-68. 
Газеттің таралымы бойынша 
8/7242/ 70-14-08 телефон нөміріне хабарласуға болады.

Зерттеушілер жастардың 
орташа IQ деңгейі аға ұрпаққа 
қарағанда жоғары деген пікір 
айтып жүр. Бұл құбылыс Флинн 
эффекті деп аталады. Ол адам 
интеллектінің табиғаты тура-
лы қандай қорытынды жасау
ға мүмкіндік береді? Алғаш 
1980 жылдары Джеймс Флинн 
ашқан құбылыс орташа IQ көр-
сеткіші үнемі өсіп отыратынын 
білдіреді, яғни, жаңа буынның 
бұрынғысына қарағанда ин-
теллект коэффициенті жоғары 
болады.

Психолог Лиза Трэхан 14 
мың адамның IQ тестілерінің 
нәтижелерін қарастырған. 
Оның қорытындыларына сәй-
кес, тестілеудің орташа баллы 

1950 жылдардан бері шынымен 
де тоқтаусыз өсіп келеді. Ға-
лым: «Флинн эффектінің болуы 
күмән тудырмайды» деген қо-
рытынды жасаған.

Бұл құбылысқа бірнеше 
түсініктеме бар. Соның бірі – 
халықтың тамақтану сапасы-
ның, жалпы жағдайының жақ-
саруы, яғни, Флинн эффекті 
адамға өркендеуге мүмкіндік 
берсеңіз, оның санасы өздігі-
нен өсіп, өркендейтінін дәлел-
дейді. Басқаша айтқанда, қазір-
гі IQ көрсеткішінің жоғары 
болуын өткен ғасырда адамзат 
өзінің әлеуетіне жетуге кедергі 
келтіретін бірқатар денсаулық 
проблемаларынан құтылуымен 
ішінара түсіндіруге болады.

IQ көрсеткішінің жыл са-
нап өсуі орын алған әлеуметтік 
өзгерістерге де қатысты. Қазір 
адамзат жаңа интеллектуалды 
және психикалық дағдыларды 
дамытуға мәжбүр. Заманауи 
қоғам мен IQ тест нәтижелері 
арасындағы байланысты түсін-
діретін басқа да гипотезалар 
бар. Мысалы, бүгінде қарқын-
ды интеллектуалдық жұмыс

ты қажет ететін салаларда көп 
адам еңбек етеді. Мектептер 
де өзгерді. Бұрын оқушылар 
көбірек есте сақтауы керек бол-
са, қазір басты назар себеп пен 
салдарды түсінуге аударылады. 
Сонымен қатар, мектептен кей-
ін оқуын жоғары оқу орында-
рында жалғастырып жатқандар 
көбейді.

Тіпті, адамдардың ойынса-

уық түрлері де жетілдіріліп, 
барынша күрделене түскен. 
Барлық адамдар бірбірімен 
әлеуметтік желі арқылы хат 
жазысып, күн сайын өте көп 
ақпарат тұтынады, яғни, үнемі 
жазумен, оқумен айналысады. 
Ол аз десеңіз, сүйікті сериа-
лыңыз қалай аяқталатынын ал-
дын ала болжауға тырысудың 
өзі сізді ақылдырақ ете түседі.

Флинн эффекті адам сана-
сының біз ойлағаннан әлдеқай-
да икемді және бейімделгіш 
екенін көрсетеді. Ойлау үшін 
жауапты құрылымдар бізде туа
бітті қалыптаспайды, әлеммен 
әрекеттесу кезінде құрылады. 
Демек, қазіргі қоғамның талап-
тарымен бетпебет келіп отыр
ған бізге өткеннің өлшемін білу 
де, жаңашылдыққа ұмтылысты  
ұғынуда өте маңызды.

Рүстем АЙБОЛАТ,
Қорқыт ата атындағы 

Қызылорда университетінің 
студенті

Бала әкеден кем туа ма?
«Бала әкеден ширек кем туады» деген сөз бар. Үл-

кендердің айтуынша, бұрынғылар қазіргі жастарға қа-
рағанда зерек, көп кітап оқитын, соған сәйкес ақылды 
әрі байсалдырақ болған. Шынында солай ма? Жастар, 
әрине, әкелерінен ерекшеленеді. Бірақ бұл олардан 
ақылы кем деген сөз емес.

Осы жылдың 30 
қаңтарында әуле ті
міздің ақылшысына 
айналған қазына-
мыз, қашанда кеңпе
йіл мінезімен көптің 
жүрегінен орын ал
ған бауырымыз, ар-
дақты әке, асыл жар 
Мұстая пов Серік 
Исаханұлы өмірден 
озды.

Әкеміз Серік Иса-
ханұлы 1952 жылдың 10 желтоқ-
санында Жалағаш ауданы, Аққұм 
ауылында дүниеге келген. 1971 
жылы №38 «Шымбөгет» орта 
мектебін бітіріп, еңбек жолын 
ауылда механикжүргізуші, ком-
сомол комитетінің хатшысы бо-
лып бастаған. 1981 жылы Жамбыл 
гидромелиоративтікқұрылыс 
институтының Қызылорда фи-
лиалын инженермеханик маман-
дығы бойынша тәмамдап, Аққұм 
кеңшарында механик, өндіріс 
бригадасының бригадирі, бас ин-
женер, 19962008 жылдары кең-
шар директоры, «Аққұм» ЖШС, 
«Жаңа ғасыр» ЖШС төрағасы, 
20062008 жылдары «Аз тонналы 
мұнай өңдеу» заводында өндіріс 
жетекшісі, 20082015 жылдары 
«Асар» ЖШСда бас механик 
қызметтерін абыройлы атқарып, 

құрметті зейнет дема-
лысына шықты.

Өмірден көргені 
мен түйгені мол, 
бей нетпен шың 
дал ған қадірлі әке
міздің төрдегі ор
ны ойсырап қалды. 
Үзіл ген өмір қабыр
ғамызды қайыстыр
ды. Ағайынтуыс, 
құдажекжат, барлық 
тілеулес жандар қай-

ғымызға ортақтасып, көңіл жұ-
батты. Шүкір, артында өмірін 
жалғастырар ұрпағы бар. Шаңы-
рағымыздың берекесі, ағайын-
ның қамқоршысы болған ар-
дақты жан елдің ыстық ықыласы 
мен алғысына бөленді. Бір шаңы-
рақ астында анамыз Әлимамен 
мағыналы ғұмыр кешіп, ұлды 
ұяға, қызды қияға қондырып не-
мере сүйді. 

Алланың ісіне шара бар ма?! 
Артында қалған біздердің қолы-
мыздан келері әке рухына құран 
бағыштау. Оқылған құран аятта-
ры қабірін нұрландырып, жатқан 
жері жайлы, орны пейіштің төрі-
нен бұйырса дейміз. Сіз біздің 
жүрегімізде жасай бересіз, жан 
әке.

Бауырлары және 
Мұстаяповтар әулеті 

Нұрлансын аяттармен қабіріңіз

Нартай Бекежанов атындағы облыстық қазақ академиялық 
музыкалық драма театрының ұжымы театр артисі Аягөз Дүй-
сенқызына анасы

Әсима Әлиомарқызының
қайтыс болуына байланысты қайғысына ортақтасып, көңіл 
 айтады.

SERGEK

Айта кетсек, В тобын-
да сынға түскен Қазақстан 
құрамасы 7 ұпаймен бірінші 
орын алды. Алғашқы ойында 

Словения мен (4:4) тең түсіп, 
одан кейін Финляндияны (6:2) 
және Италияны 4:1 есебімен 
тізе бүктірді.

Еске салсақ, ұлттық құрама-
мыз бұған дейін Еуропа чемпи-
онаты финалдық сатысында екі 
мәрте сынға түсті. 2016 жылы 
3, 2018 жылы 4орын алды.

Айта кетсек, турнир Ни-
дерландының Амстердам және 
Гронинген қалаларында 19 
қаңтар және 6 ақпан күндері 
өткізіледі.

Еуропа чемпионаты 1996 
жылдан бері тұрақты түрде 
өткізіліп келеді. Бүгінге дей-
ін Испания 7, Италия 2, Ресей 
мен Португалия 1 мәрте чем-
пион атанды.

«СБ» ақпарат

Президент Қасым-
Жомарт Тоқаев XXIV 
Қысқы Олимпиада 
ойындарының ашылу 
салтанатына қатысады. 
«Ақпанның 4-5 күндері 
Мемлекет басшысы 
Қасым-Жомарт Тоқаев 
ҚХР Төрағасы Си 
Цзиньпиннің шақыруымен 
XXIV Қысқы Олимпиада 
ойындарының ашылу 
салтанатына қатысу 
үшін Бейжің қаласына 
жұмыс сапарымен барады. 
Сонымен қатар сапар 
барысында Қазақстан 
Президенті мен Қытай 
Төрағасы екіжақты 
келіссөз жүргізеді деп 
жоспарланған» делінген 
хабарламада.

Дүбірлі доданың жеңімпаз-
дары мен жүлдегерлеріне ар-
налған тұғыр экологиялық таза 
және өңделген материалдар-
дан жасалған. Аталған қысқы 
ойынның негізгі түсі – аспан 
көк түс. Онда қар мен мұз да 
үйлесім тапқан. Марапаттау 
рәсіміне арналған костюмдер 
«Бақытты қар мен бұлт», «Ұлы 
пейзаж» және «Таң династия-
сындағы қар ұшқыны» секілді 
үш түрге бөлінеді. 

Жеңімпаздар мен жүл-
дегерлерге арналған бойтұ-
марлар да эксклюзивті түрде 
дайындалды. Олар негізгі бой-
тұмарлар  – Бинг Двен Двен 
мен Шуи Рон Рон үлгісінде 
жасалған. Оларды қарағайдан 
дайындалған гүлдесте, бамбук 
пен қара өрік әрлендіре түсті. 

Олимпиада және Паралим-
пиада ойындарының жүлде-
герлеріне табысталатын гүл 
экологиялық режимде дайын-
далады. Олимпиада жүлдегер-
леріне тоқылған гүл беріледі. 
Кашемир гүл шоқтары нағыз 
букеттің кейпін сақтаған. Гүл 
шоғына гүлдің алты түрі – рау-
шан, қытай раушаны, ландыш, 
гортензия, лавр және зәйтүн 
ағашы енді.

Футзалдан 2022 жылғы Еуропа чемпионаты мәресіне 
жақындап келеді. Кеше түнде Қазақстан құрамасы ширек 
финалда Украинамен шеберлік байқасты. Бұл ойынның 
нәтижесі жөнінде алдағы нөмірде хабарлайтын боламыз. 

Қара мен 
Қажымұқанның 
сыйластығы
Қара Жүргенұлы, (шын есімі 

Сырлыбай) 1858 жылы дүниеге 
келген. Өз заманының көзіқа-
рақты, ақылды, байлығымен де, 
билігімен де елдің көшбасшысы 
болған. Кеңес жаналғыштары-
ның әмірі орнағанға дейін Қара-
ның сөзі жерде қалмаған, Сыр 
өңірі мен Тобыл, Торғай, Ырғыз 
өзендері бойының елжұртына 
айтқаны болған. Қараның есімі 
аталса, «Ол бай Шөмекей ғой», 
деп түгел білген. Атағы жер 
жарған қазақтың кәсіби палуа-
ны Қажымұқан Мұңайтпасұлы 
өзінен мүшел жас үлкен, даңқы 
асқан Қараны іздеп арнайы сәлем 
беріп келіп тұрған. Екеуінің сый-
ластығы, бірібірін қадір тұтқан-
дығы жайлы ел арасында ауыздан 
ауызға тарап жүрген бір әңгіменің 
нобайы мынадай: 

Қараның аулына Қажы
мұқанның әр келгені бір мереке. 
Палуанды көруге ынтызар жұрт 
шақыру күтпей Қара үйіне қа-
рай ағылған. Елдің үлкендері 
мен игі жақсылары бас қосады. 
Әңгімедүкеннің көрігі қызады. 
Қажымұқанның түртұлғасы, 
келісті сипаты, отырғантұрған 
қозғалысы, аузынан шыққан әр 
әңгімесі – бір тарих, бір қызықты 
оқиға. Әңгіменің бірінде Қара: 

– Өзіңдей алыпты берген, 
қазақты әлемге танытқан Алла 
Тағалаға ризамыз, – депті. 

Сонда Қажымұқан: 
– Қареке, менен әлдеқайда 

күшті, менен қуатты талай қа-
зақтар болған. Арыстанбаб ба-
бамыздың мәңгілік мекен тап қан 
жайының маңындағы бір ауылда 
Бақтияр деген кісімен жолықтым. 
Жүрелеп отырғанда тақиясы 
керегенің жоғарғы қатарымен 
деңгейлесіп тұратын. Қабырға-
сының қалыңдығы менің екі 
сау сағымдай болатын, – деп екі 
саусағын жоғары көтеріп отыр
ғандарға көрсетіпті. – Палуан-
дар қарсыласының күшқуатын 
қабырғасының қалыңдығымен 
бағамдайды. Қапсыра құшақтап 
қысып жібергенде қабырға шы-
дас беруі керек. Сол Бақтиярдың, 
әттең... Бағы жанбаған ғой деп, – 
әңгімесін әрі қарай жалғапты. 

Бақтиярдың әкесі ұлынан да 
қуатты, сұсты айрықша кие мен 
қасиет қонған, жолбарыс тан сес
кенбейтін, аты аңызға айналған 
жан болыпты. 

Көрші ауылға қатынайтын 

екі жол бар. Бірі – қалың тоғай 
ішімен жолбарыстың жымы 
арқылы баратын қысқа, қауіпті 
жол. Екіншісі – айналма, ұзақ, 
қауіпсіз жол. Бақтиярдың әкесі 
қысқа жолмен, жолбарыстың 

жымы арқылы барып қайтады 
екен. Ауыл тұрғындары қауіпсіз 
айналма жолмен қатынайды.

Бақтияр да «Әкем барыпқай-
тып жүрген, жолбарыс тың жы-
мымен жүретін кезге қашан же-
тем. Қашан әкемнің батылдығын 
қайталай аламын», деп іштей дай-
ындалып жүреді. Қайраткүшім 
толыс тыау деген күні көрші 
ауылға аттанады. Келгесін әкесі: 

– Балам, барып қайттың ба? 
– Барып қайттым. 
– Қай жолмен бардың? 
– Сіз барып жүрген, жолбары-

стың жымымен. 
– Жолбарыс жолықты ма?
– Иә, жолықты. 
– Не істедің? 
– Жолбарыс маған атылып еді, 

қылышпен қақ бөлдім, – депті 
өзінше бір ерлік жасағандай кей-
іппен. Әкесі: 

– Астағфиралла! Мысықтың 
адамға ұмтылғаны не деген сұм-
дық?! Ұрпағым ұсақтана йын 
деген екен! Мен сол жолмен ана 
ауылға барғанқайт қанда, жолба-
рыс алдыңғы екі аяғына басын 
қойып, жүрген қадамымды қа-
бағымен бағып, орнынан қозғал-
май жататын еді, – деп сөзін 
аяқтапты. 

Тымтырыс болып, демін іші-
не тартып отырғандар таң да ныс
тарын жасыра алмай: 

– Ойпырымай, жарықтық! 
Ойпырымай жарықтық! – деп 
қозғалақтап, үй ішінің гуілі көпке 
дейін басылмапты. 

Қара ақсақал Қажымұқанға 
тай тұяғындай алтын сыйлапты. 

Әкесі көкжал екен
Ташкенттегі оқуы аяқталып, 

Тәжікстанға халық қаржы комис-
сары қызметіне барар алдында 
Темірбек Ырғызға ауылына ке-
леді. Әкесі Қара: 

– Әлібидің (Жанкелдин) соңы-
на еріп ақтармен соғысыпсың. 
Сол Әлібиің Каспий бойын жай-
лаған қалың он екі ата Байұлы 
жұртын сәбетке күштеп енгізбек 

болған. Орыс әскерлерінің еті-
гімен теңіз кешіп, түрегеп тұрып 
теңізге дәрет сындырғанын көр-
ген елжұрт толқыған. Тобанияз 
би бастаған топ Әліби әскер-
лерінің киімдерін жинап алып, 
қолаяқтарын байлап арбаға тиеп 
әкеліп тапсырыпты. Әлібидің 
кешірім сұрап құтылғаны Ырғыз 
бен Сыр өңіріне жетті емес пе? 
Сол жетесіздер бүгін теңізімді 
лас таса ертең елді қорламай ма? 
– деп шамыр қанған.

– «Кәмпеске деген болады. 
Ірі байлардың малын алып қоя-
ды. Өз еркіңмен ортаға салғаның 
дұрыс», дегенде Қара: 

– Зорлықзомбылықпен тар-
тып алған қайран мал қызыл 
үкіметіңе жаға қояр ма екен?! – 
деп қатуланған. 

Қараның 80 мың қой, 3000 
жылқысы, 1000 түйесі бар деп 
көрсетіліп, малы тәркіленіп 
Қарқарылыға үш жылға жер ауда-
рылған. Әкесінің жер аударылға-
нын естіген Темірбек Ташкент-
тен Алаш қайраткері Жанайдар 
Сәдуақасовқа мынадай хат жаза-
ды: 

«Армысың, қадірлі досым, 
Жанайдар? Елжұрт аман ба? 
Ұзату тойынан соң елге Дәмеш-
ті апара алмадым, жолай соға 
алмай, Ташкент асып кетуге 
мәжбүр болдым. Әкешешем 
келін түсіріп, той қылатұғын 
сәтінде осы кепке ілікті. Ырғыз да 
тәркіленген әкемді Қарқаралыға 
жер аударды. Әкем онда көшіп 
барғанша, азынау лақ малын ай-
дап жеткенше біраз уақыт өтеді. 
Қарқаралы округіне 27 қараша-
дан қалмай тіркелуі керек. Аты
жөні Қара Жүргенұлы. Апамның 
есімі Кәмпит. Біздің әулеттен 
конфес келенген балашағамен 
9 жан. Әкешешемді, тете інім 
Ысқақ пен оның келіншегі Ақ-
шекерді балаларымен Дәметай-
дың ауылына, құдаларына елдегі 
әкең апарып таныстырса. Тілегім 
осы». 

Жанайдардың әкесі Сәдуақас 
Қараны Дәмештің әкесі Әмірхан-
ның үйіне ертіп әкелген. Әмір-

хан Қараны арнайы қонақ етеді. 
Дастархан үстінде Қара: 

– Шаңырағыма түспеген 
келіннің ауылына келіп, құрметті 
құда атанамын деп кім ойлаған? 
А, құдай, «Адамның басы – Ал-
ланың добы» дейтін едік. Басы-
мыз қызыл өкіметтің де добы 
болдыау. Мына қызылкөз үкімет 
құдайсыздар заманын орнатып 
жатыр. Жұрт көлеңкесінен қорқа-
тын есірік заманда жер айдалып 
келді демей, басымызға үй тігіп 
берген құдамызды құдай ақтан 
қосқан екен. Алла разы болсын, 
– депті. 

Әмірхан: 
– Құда, қолдан келер не амал 

бар, заман бұзылды ғой. Ел ты-
ныш болса, Сыр бойында шалқы-
тып той қылар едіңіз. Ал үлкен 
асқа бата беріңіз, – дейді.        

Қара: 
– Менің бабам Әйтеке би бар-

ша қазақты бауыр етіп бір ұяның 
балапаны, бір биенің құлыны деп 
еді... Сұңқар болар ма екенбіз?! 
Тұлпар болар ма екенбіз?! Тоз, 
тоз болдық қой! – деп терең күр-
сініп, тебіреніпті.

– Бата сұрап, бақ тілеген, 
Жарылқа Алла құлыңды.
Қайырын Алла бергейсің,
Мал менен жанның шығы-

нын.
Е, Алла! Тоқтам бер мына 

зұлматқа,
Айыра көрме дінімнен.
А, Құда! Бата бердім осылай, 
Шығарып іштен сырымды.
Мейірімді қылып жаратқай,
 Келінім менен ұлымды.
Армандары орындалар уақыт 

келгей,
Жаудыртып көктен нұрыңды.
Мың жылдық  құдалы ғы мыз

ды жарастырғай!
Әумин!
Мерзімі бітуге жақындаған-

да Қараға қарқаралықтар «Балаң 

Темірбек – Кеңес өкіметінің ірі 
қызметкері, Өзбекстанның ағар-
ту комиссары болыпты» деген 
сүйінші хабарды жеткізгенде, 
жауатын бұлттай түнерген Қа-
раның «Балам алдымен өзінің 
миын ағартып алсын» деген сөзі 
бүкіл елге тараған. Осыны есті-
ген жұрт «Әкесі көкжал екен, ба-
ласы Темірбек қандай екен?» деп 
таңырқасыпты.

Темірбектен кейін көп 
кешікпей Қара ақсақал да 
тұтқындалған. Оның осы сөзін 
тергеуші айыптау ретінде көлде-
нең тартқанда, Қарекең: 

– Малмүлкім тәркіленіп, 
өзім жер аударылғасын сәбет 
өкіметін жек көргенім рас, ұлы-
ма қарата ана сөзді айтқаным 
жоқ, – деп мойындамаған. 

Темірбек Жүргенов Қа-
зақстанның Халық ағарту ко-
миссары қызметінде жүргенде 
Алматыға баласын арнайы іздеп 
келіп, түрлі себептермен қызмет 
орнынан да, үйінен де кездестіре 
алмаған. Темірбек өзі іздеп та-
уып кездескенде, әкесі: 

– Ия, сөйле өкімет! Жалшы-
ларды қолына қару беріп дікең-
детіп қойдыңдар. Кілең уызына 
жарымаған немелер төбемізден 
әңгіртаяқ ойнатып жүр. «Бір күн 
аш болғаннан ақыл сұрама», де-
ген қазақ. Кілең ашжалаңаш, 
ақылсыз есіріктер жиналып дәу-
леттілердің бар малын тартып 
алып туған топырақтан аластап, 
қиян шетке жер аудардыңдар. 
Әй, сендер мықты өкімет екен-
сіңдер. Бардың малмүлкін тонап 
тақыр кедей еткенше, неге мына 
ашарық елді дәулетті ету үшін 
күреспейсіңдер? Зорлықпен, 
атыпасумен, тонаумен кел-
ген сенің қоғамыңның да барар 
жерін көрерміз. Неге зәру, құмар 
болса, соның тақсіретін бір тарт-
пай қоймас. Соның ішінде сен де 
барсың... – деп қаһарланған.  

Біраз үнсіздіктен кейін, қош
тасарда: 

– Үстеріңдегі киімдерің тым 
жылтыр екен. Тірліктерің бояма-
лы, бас киімдеріңнің күнқағары 
тым қысқа екен, өмірлерің де 
қысқа болатын шығар, – деген 
Қара ақсақал да бабасы Жәрім-
бет әулиедей сәуе гейліктен де 
құралақан болмаған. 

Қызылорда қаласындағы 
НКВД өкілі Пяткин дегеннің 
тұтқындауы, тергеуінен кейін 
Қара Жүргенұлы 1937 жылы 27 
қыркүйекте осы Қызылордада 
атылған. Рухы шат болғай!

Жүргеновтер отбасының қа-
лай жазаланғаны жайлы Ұлт-
тық қауіпсіздік комитетінде 
ұзақ жылдар қызмет еткен, отс
тавкадағы полковник Әмірхан 
Бәкірұлының мақаласында ег-
жейтегжейлі жазылған. 

Сәби АҢСАТ,
Темірбек Жүргенов 

қоғамдық қорының 
төрағасы

Темірбек Қараұлы Жүргеновтің 125 жылдығын ла-
йықты қарсы алу мақсатында, қайраткер атындағы 
қоғамдық қордың бастамасымен ауқымды іс-шаралар 
белгіленіп отыр. Осы ретте аймақ басшылығы тарапынан 
кешенді іс-шаралар жоспары жасалады деп күтілуде. 
Қор төрағасының айтуынша, толықметражды көркем 
фильмнің сценарийін Айгүл Кемелбаева жазып аяқтаған. 
Темірбектей қайраткер тұлғаның әкесі Қара Жүргенұлы 
қара шаруа емес. Елде аты, айтқан сөзі қалған, қайсар 
тұлғалық болмысы аңыз болып сақталған біртуар азамат. 
Жүргеновтер әулеті жайлы киносценарий жазу барысында 
көптеген тың деректер шығып отыр. Соның ішінде Қара 
туралы бірер сөз оқырман назарына ұсынылады.

Өмір өткелдері

Дүбірлі дода 
жақындай түсті

Құраманы 
не күтіп тұр?
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